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Tablouri celebre Cuvântul ierarhului

Iubirea nu poate fi pusă sub strajă!
† IOAN al Banatului 

Iubirea lui Dumnezeu copleșește orice stâncă, 
iar stânca, decât să lăcrimeze, mai bine crapă. Din 
stânca de pe Golgota, unde a fost semănat Hristos 
Domnul, a răsărit Soarele dreptății. O, tu, stâncă 
a Golgotei, cât de mult L-ai iubit tu pe Hristos! 
Învierea este darul lui Dumnezeu făcut omului, 
este darul iubirii desăvârșite a Preasfintei Treimi. 
Învierea înseamnă iubire, dar și responsabilitate. 
Cei care refuză iubirea și responsabilitatea ar fi 
dorit să găsească astăzi mormântul străjuit de ostași. Dar iubirea 
nu poate fi pusă sub strajă. Ea nu poate fi înlănțuită sau întemnițată.  

Responsabilitatea veșniciei este greu de dus și de împlinit. 
Pentru unii, iubirea este cea mai mare povară din viața lor. Dar, pen-
tru cei ce se împărtășesc din iubirea lui Hristos, iubirea înseamnă 
viața și bucuria în Duhul Sfânt. Moise a lovit cu toiagul în stâncă 
și a izvorât apă, salvând astfel poporul lui Israel în pustie: „Zisa 
Domnul către Moise: « Treci înaintea poporului acestuia, dar ia cu 
tine câțiva din bătrânii lui Israel; ia în mână toiagul cu care ai lovit 
Nilul și du-te. Iată Eu voi sta înaintea ta acolo la stânca din Horeb, 
iar tu vei lovi în stâncă și va curge apă din ea și va bea poporul.» 
Și a făcut Moise așa înaintea bătrânilor lui Israel”. Hristos a lovit 
și El în stâncă, din care au izvorât lumină și viață veșnică.  

Doamne, lovește și în stânca inimii mele și fă să izvorască din 
ea iubirea față de Tine și față de frații mei!  

Învierea izvorăște din jertfă, jertfa izvorăște din ascultare, iar 
ascultarea, din iubire. Tatăl L-a trimis în lume pe Fiul Său, Unul 
Născut, ca s-o izbăvească și s-o scoată din întunericul păcatului: 
„S-a smerit pe Sine, ascultător făcându-Se până la moarte și încă 
moarte pe cruce. Pentru aceea și Dumnezeu L-a preaînălțat și 
I-a dăruit Lui nume care este mai presus de orice nume”. După 
Înviere, contemporanii lui Iisus nu-I mai pronunțau în acest fel 
numele, ci-I spuneau: Înviatul din Nazaret. Pilat a poruncit să se 
scrie pe o tăbliță vina lui Iisus: „Iisus Nazarineanul, Regele iude-
ilor. Oare, după Învierea lui Iisus, n-a dat poruncă unui scrib să 
dăltuiască în piatra de deasupra mormântului: Aici a fost pentru 
trei zile mormântul Înviatului din Nazaret? Așa I-a rămas în popor 
numele: Înviatul din Nazaret.  

Înviatul din Nazaret ne-a lăsat și nouă darul Învierii, dar pe 
care unii îl primesc cu bucurie, iar alții încă mai stau și azi în 
cumpănă. Însă aripa veșniciei i-a atins și pe ei. Rămâne doar mila 
lui Hristos care să răstoarne piatra de pe inima lor. „O, inimă de 
sub piatră, greu și cu amar vei plânge odată!” Îndemn pe frații 
creștini să nu lase ca, la umbra vieții lor, să crească doar nostalgii.  

Pentru unii, acest dar înseamnă revărsarea iubirii lui Dumne-
zeu peste noi, este întoarcerea la Tatăl, în tainicul Rai al iubirii lui 
Dumnezeu. Alții ar fi dorit ca mormântul să fi rămas pecetluit și 
lespedea de piatră să închidă pentru todeauna Iubirea, cea care S-a 
jertfit pentru noi. Însă n-au știut că Iubirea lui Dumnezeu răsare și 
rodește chiar și din piatră. Omul a semănat Iubirea – pe Hristos – 
în piatră, știind că tot ce se seamănă în piatră moare. S-a înșelat! 
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sau scanând cu telefonul mobil codul alăturat!

Cel mai cunoscut tablou al pictorului austriac Gustav Klimt, 
„Sărutul”, reprezintă punctul culminant al „perioadei de aur”, 

perioadă în care a pictat o serie de lucrări într-un stil auriu similar aces-
tui tablou. Pânza descrie un cuplu îmbrățișat, trupurile lor, învelite în 
robe elaborate, fiind decorate într-un stil influențat de stilul contemporan 
cu tabloul, numit Art Nouveau, de Mișcarea artistică Arts and Crafts și 
de forme ale curentelor artistice de dinainte. Lucrarea este realizată cu 
vopsea de ulei și cu straturi aplicate de frunze de aur, un fapt care îi 
conferă aspectul remarcabil de modern, dar și de evocator. Pictura se 
află în Galeria Belvedere din Viena. Tabloul este considerat un simbol al 
Vienei și este una dintre cele mai cunoscute lucrări ale lui Klimt.  
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MONEASA
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Satul Rănușa

Transparență administrativă
u Proiect de hotărâre privind aprobarea procesului verbal încheiat în ședința 

anterioară ordinară a Consiliului Local Moneasa din data de 23.08.2023; u Proiect 
de hotărâre privind aprobarea Ordinei de zi a ședinței ordinare a Consiliului Local 
Moneasa din data de 27.09.2023; u Proiect de hotărâre privind validarea Dispoziției 
Primarului nr. 60 din 24. 08. 2023 privind modificarea repartizării pe trimestre a veni-
turilor şi cheltuielilor bugetului local al comunei Moneasa pe anul 2023; u Proiect 
de hotărâre privind valorificarea unei cantităţi de masă lemnoasă de 401,41 mc din 
pădurea comunală a comunei Moneasa; u Proiect de hotărâre privind aprobarea aso-
cierii comunei Moneasa în vederea întocmirii Amenajamentului silvic pentru fondul 
forestier aflat în proprietatea unității administrativ-teritoriale; u Proiect de hotărâre 
privind acordul în vederea desfăşurării unor activităţi de promovare turistică a Staţiunii 
Moneasa; u Proiect de hotărâre privind avizarea Strategiei de contractare, Studiului 
de fundamentare/oportunitate, Documentației de atribuire pentru delegarea gestiunii 
serviciului de eliminare, prin depozitare, a deşeurilor reziduale, a deşeurilor stradale, 
a deşeurilor de pământ şi pietre provenite de pe căile publice, a reziduurilor rezultate 
de la instalaţiile de tratare a deşeurilor municipale, precum şi a deşeurilor care nu 
pot fi valorificate provenite din activităţi de reamenajare şi reabilitare interioară şi/sau 
exterioară a locuinţelor la depozitele de deşeuri nepericuloase, Operarea Depozitului 
de deseuri nepericuloase Arad, componenta eliminare, prin depozitare, a deșeurilor 
municipale reziduale, a reziduurilor rezultate de la instalaţiile de tratare a deşeurilor 
municipale, precum, a deşeurilor care nu pot fi valorificate provenite din activităţi de 
reamenajare şi reabilitare interioară şi/sau exterioară a locuinţelor si a deșeurilor ce nu 
pot fi valorificate din deșeurile voluminoase, deșeurile textile și deșeurile provenite de 
la evenimente la depozitul de deşeuri nepericuloase din Aria Delegării, în cadrul pro- 
iectului Sistem de Management Integrat al Deșeurilor Solide în Județul Arad; u Proiect 
de hotărâre privind avizarea Strategiei de contractare și a Documentației de atribuire 
pentru delegarea gestiunii unor activități componente ale serviciului de salubrizare în 
județul Arad, Zona 4.

Rubrica școlii
10 sfaturi pentru elevi

Psiholog Angela-Carmen PLĂCINTAR
1. Părinţii voştri merg la serviciu, voi mergeţi 

la şcoală. Banii lor sunt ai familiei, pentru tot ce 
ţine de casă şi pentru voi, iar împreună cu statul 
vă plătesc şcolarizarea, adică investesc în voi, ca 
să puteţi mai târziu să aveţi un loc de muncă cel 
puţin decent. Aşa că...profitaţi! 2. Participaţi la toate 
orele, fiindcă acest lucru reprezintă antrenamentul 
vostru pentru când veţi fi angajaţi şi, unde, veţi fi 
nevoiţi să staţi pentru a nu vi se tăia orele şi din 
salariu. 3. Fiţi curioşi, priviţi totul cu deschidere şi 
veţi constata că din fiecare oră şi din fiecare activi-
tate aveţi cel puţin o informaţie, un comportament 
sau o atitudine utilă de învăţat! 4. Faceţi-vă temele, 
învăţaţi lecţiile, participaţi la activităţi extraşcolare 
şi valorificaţi-vă potenţialul, cooperaţi, dar fiţi şi 
competitivi, ca să mergeţi pe piaţa muncii cu ruc-
sacul plin, şi nu cu plasa goală! 5. Aveţi grijă cu 
cine vă însoţiţi şi în ce acţiuni vă lăsaţi atraşi sau 
distraşi, analizând consecinţele pe termen lung şi 
având mereu în minte întrebarea: ,,Dacă se aruncă 
unul în fântână, ce mi s-ar putea întâmpla dacă sar 
şi eu după el?” 6. Aveţi grijă de voi şi de sănătatea 
voastră, fiindcă nimeni nu va face acest lucru în 
locul vostru! Dormiţi suficient, practicaţi un sport, 
hrăniţi-vă sănătos şi staţi deoparte de consumul de 
substanţe care vă duc la dependenţe şi care vă lasă 
în timp faliţi şi distruşi fizic şi psihic! 7. Ajutaţi-i pe 
colegii care nu se descurcă la învăţătură, care sunt 
bolnavi sau mai nevoiaşi ca voi, fiindcă acesta este 
semnul cel mai evident al normalităţii psihice, şi nu 
egoismul sau egocentrismul! 8. Spuneţi stop bully-
ing-ului, fiindcă atitudinile agresive nu vă fac cinste, 
dipotrivă, acestea sunt apanajul oamenilor slabi şi nu 
a celor puternici. Şi nici nu acceptaţi atitudini care 
vă aduc prejudicii personale! 9. Staţi şi participaţi 
la ore, învăţaţi, fiţi respectuoşi cu dascălii şi colegii, 
dar să vă şi distraţi, creându-vă amintiri frumoase, 
memorabile”. 10. Nu renunţaţi! Chiar dacă în anu-
mite momente veţi avea parte de situaţii care nu vor 
fi deloc în favoarea voastră, nu renunţaţi! Cu timpul 
veţi privi în trecut şi veţi 
realiza că a meritat efortul 
şi că toate acele momente 
v-au format ca oameni!

Pagină coordonată de Silviu LAZĂR

Se schimbă numărul maxim de elevi într-o clasă de liceu. 
Modificările pe care le aduce noul an școlar

Potrivit noii Legi a Educației, numărul de elevi dintr-o clasă se va schimba, com-
parativ cu perioada anterioară. Media numărului de elevi, vizată de decidenții 

din minister, este de 22 de elevi. Limita superioară este 26 de elevi, iar limita inferioară 
a fost stabilită la 15 elevi pentru fiecare clasă în cadrul unei instituții de învățământ 
preuniversitar. „Învățământul liceal, inclusiv dual: clasa cuprinde, în medie, 22 de elevi, 
dar nu mai puțin de 15 și nu mai mult de 26”, precizează textul legislativ relevant. În 
comparație cu anul precedent, numărul maxim de elevi într-o clasă de liceu a fost redus 
cu 4 persoane“, notează Observator News.

Au fost modificări și la nivelul învățământului postliceal, unde s-a înregistrat o 
scădere a numărului de cursanți, de la 30 la 28. În ceea ce privește învățământul sportiv 
și cel artistic, numărul maxim de elevi într-o clasă scade de la 25 la 24.

„Învățământul sportiv și de artă: clasa cuprinde, în medie, 
16 elevi, dar nu mai puțin de 8 și nu mai mult de 24, și poate fi 
constituită din maximum 4 grupe. Grupa cuprinde, în medie, 7 
elevi, dar nu mai puțin de 4 și nu mai mult de 10”, se spune în 
textul de lege.

Dupa trei kiometri de mers de la Dezna, avem impresia că 
am scapat de strânsoarea munților, valea se lărgește într-o 

mică depresiune locală, în care este așezat satul Rănușa, pe valea 
pârâului cu același nume. Satul Rănușa, aparținând comunei Mo-
neasa, a fost atestat documentar în anul 1556.

În anul 1754 satul nu avea biserică și era filie la Neagra. La 
începutul secolului al XIX-lea comunitatea bisericească cumpără 
biserica de lemn din Prunișor, păstrându-i hramul inițial, „Sfinții 
arhangheli”, și a fost amplasată pe dealul cimitirului. Biserica a fost 
mistuită de un incendiu, în anul 1911 fiind edificată actuala biserică 
de piatră pe locul donat de preotul Sinesie Ioja. Din sat, de lângă 

Biserică, pornește un impresionant drum forestier înspre parchetul de exploatare a lemnului și spre ex-
ploatarea minieră de prospecțiuni geologice, cu rezerve importante de uraniu.
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 Pagină coordonată de Anca ANDREI

TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

FAGET
(

Restituiri făgețene - XXXIV                                                          Groși
 Prof. dr. Dumitru TOMONI  

Așezat între dealuri și păduri seculare, satul Groși e situat la 
12 km nord-est de Făget și aparține din punct de vedere ad-

ministrativ de comuna Margina. Se învecinează la nord-est cu Bulza, 
la sud-est cu Nemeşeşti şi la sud cu Zorani.  

Prin aşezarea sa geografică şi prin configuraţia reliefului, locali-
tatea Groşi este mai mult orientată spre Valea Mureşului, gravitând 
mai mult într-acolo, decât spre zona Făgetului. De aceea administra-
tiv şi ierarhic bisericesc a aparţinut Văii Mureşului. Abia prin reorga-
nizarea administrativ-teritorială din 1950, Groşi ca şi Bulza devine 
sat al comunei Margina, iar în 1952, după 
înfiinţarea raionului Făget parohia Groşi 
a fost inclusă în protopopiatul Făget. 
Acestă situaţie este menţinută până în 
prezent, doar că, din filie a parohiei Mar-
gina, a devenit filie a parohiei misionare 
Coşeviţa.  

Ion Lotreanu susţine că prima 
atestare a localităţii Groşi este din anul 
1508, când era proprietatea lui Abra-
hamfy. Pesty Frigyes și Coriolan Suciu 
consideră anul 1596 drept prima atestare 
a localității. Într-adevăr, în 1596 satul 
este donat de Sigismund Báthory, împreună cu alte sate și posesiuni 
din comitatul Arad, lui Jósika Istvánnak (Ștefan Iosika). Peste doi 
ani, la introducerea lui Ștefan și Valentin Török în posesiunea dis-
trictului Margina i-au parte și iobagii George Sârb și Stan Gojan din 
satul Groși.  

De-a lungul anilor localitatea a fost consemnată în diferite forme: 
1596 Gros, 1717 Grosch, 1807 Groz, 1828 Gross, 1913 Marosgoros 
(Groșii de Mureș). Numele localităţii derivă din apelativul ,,groş”, 
regionalism care înseamnă ,,buştean” sau bucăți de lemn, fasonate, 
care se folosesc la construcția caselor, introducându-se între „căței”.  

În conscripția din 1717 satul Groși este consemnat cu 16 case, 
pe harta militară din 1772 figurează cu 20 de familii, iar în 1776 cu 
48 de case. În anul 1869 avea 81 de case și 476 locuitori, toți români; 
în 1880 avea 78 case și 392 locuitori, din care 386 români; în 1900 

avea 89 case și 396 locuitori, din care 382 români; 
în 1910 avea 84 case și 398 locuitori, din care 375 
români; în 1930 avea 379 locuitori, din care 355 
români; în 1992 avea 152 locuitori, toți români; în 
2002 avea 119 locuitori, toți români; în 2011 avea 
85 locuitori, din care 83 români.  

Din punct de vedere administrativ, în secolele 
XVI-XVII făcea parte din districtul Margina, în 1774 
făcea parte din districtul Lipova și cercul administrativ Căpâlnaș, în 

1779 făcea parte din comitatul Caraș, 
plasa Căpâlnaș, iar după 1881 din co-
mitatul Caraș-Severin, plasa Mureș. De 
la 1919 face parte din județul Caraș-
Severin, plasa Birchiș, notariatul cercual 
Sintești. Prin Legea pentru unificarea 
administrativă din 14 iulie 1925, pusă în 
aplicare în anul următor, făcea parte din 
judeţul Severin, plasa Margina (1926-
1929), apoi plasa Făget (1929-1939), 
din nou plasa Margina (1939-1950), iar 
din 1950 devine sat al comunei Margina, 
situație care se menține și astăzi.  

Locuitorii s-au ocupat atât cu creşterea animalelor, cât şi cu 
spălarea aurului din pâraie, precum şi cu arderea cărbunilor de lemn, 
îndeletnicire cunoscută sub denumirea de bocşerit.  

Primul lăcaş de cult se pare că a fost adus în Groși din Ostrov 
(jud. Arad) în a doua jumătate a secolului al XVII-lea, iar actuala 
biserică monument istoric a fost adusă din Căpâlnaş în anul 1826.  

Din modul de organizare a învăţământului confesional în anii 
1774-1776 rezultă că satul Groşi era afiliat şcolii de centru de la Po-
joga, împreună cu Sălciva şi Bulza. Prin desele modificări ale reţelei 
şcolare, s-a schimbat şi statutul şcolii din Groşi: în anul 1779, este 
afiliat la Căpâlnaş, învăţător comun fiind Elisei Elisaeevici și tot 
la Căpâlnaş este afiliat şi în 1791 (împreună cu Valea Mare), unde 
funcţiona învăţătorul Mihai Tomici ,,cu contract”. Abia din 1895 
avem certitudinea că satul Groşi avea şcoală proprie.

Dacă în edițiile trecute spațiul ti-
pografic nu ne-a îngăduit să  

oferim cititorilor noștri imagini de la  
Târgul Olarilor din zona Făgetului, denu-
mit sugestiv „Vatra de olari”, târg ajuns la 
cea de-a XLII-a ediție, o facem acum cu 
mențiunea că el s-a desfășurat cu sprijinul 
Primăriei și al Consiliului Local al orașului 
Făget. 

Tradiția continuă...  Rubrica elevilor  
Anna Karenina  

Tolstoi este 
cel mai ma- 

re prozator rus, 
scria Vladimir Na-
bokov. Iar măreția 
lui se datorează 
calității rare de a 
se adapta la statura 
noastră, la ritmul 
nostru. Proza lui e 
ritmată de bătăile 
propriei noastre 
inimi, iar personajele sale par să se miște la 
fel de firesc în lumea noastră ca trecătorii 
care ni se perindă pe sub ferestre în timpul 
lecturii.  

Cât despre romanul pe care îl recomand 
în această lună, el este considerat de William 
Faulkner cel mai bun roman al tuturor tim-
purilor. 

Lectură plăcută!  
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JIMBOLIA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

„Este un pas major în realizarea viziunii noastre de a face din Jimbolia un oraș 
modern și confortabil pentru toți locuitorii săi!“

Pagină coordonată de Ana-Maria LAZĂR

Darius Adrian POSTELNICU - Primar al orașului Jimbolia

Ca urmare a modificărilor legis-
lative apărute și a numeroaselor 

solicitări primite din partea cetățenilor, 
reprezentanții Primăriei orașului Jim-
bolia au inițiat o serie de întâlniri cu 
reprezentanții companiilor OMV PET-
ROM și Delgaz Grid pentru identificarea 
unor soluții optime în ceea ce privește ex-
tinderea rețelei de gaze naturale în orașul 
Jimbolia. Astfel, în urma discuțiilor pur-

tate s-a stabilit ca rețeaua de gaze naturale-presiune redusă din orașul 
Jimbolia să fie extinsă în cartierele Abator și Rapova, iar costurile 
lucrărilor de proiectare și execuție să fie suportate din bugetul local, 
solicitanții având obligația (în conformitate cu prevederile legale) de 
a achita contravaloarea branșamentului.

Precizăm faptul că operatorul sistemului de distribuție de gaze 
naturale, Delgaz Grid, va rambursa în tranșe egale, într-un interval 
de 5 ani de la data punerii în funcţiune a instalaţiei aferente locu-
lui de consum, aproximativ 30% din valoarea lucrărilor de extindere 
către bugetul local. De asemenea, Delgaz Grid va rambursa per-

Prezentare de carte despre morile 
din Banat

În data de 19 octombrie, la 
Casa de Cultură a orașului 

Jimbolia s-a desfășurat un eve-
niment care pune moștenirea în 
lumină. Este vorba despre înche-
ierea proiectului dedicat patrimo-
niului construit, proiect prin in-
termediul căruia a fost realizată o 
Strategie de dezvoltare locală prin 
patrimoniu. Aceasta urmărește 
modelul bavarez al KDK (Kommunales Denk-
malkonzept Bayern), instrument ce a fost con-
ceput de Institutul Bavarez al Patrimoniului 
pentru a veni în sprijinul acelor comunități care 
vor să perpetueze identitatea locală și să o pro-
moveze prin intermediul patrimoniului. Apoi a 
avut loc lansarea cărții „Morile Banatului. Patri-
moniul mulinologic al județelor Timiș și Caraș-
Severin”, volum scris de Radu Trifan. Totodată, 
s-a desfășurat și o dezbatere, s-a proiectat un film 
documentar și s-a putea vedea o expoziție.

„Blide noi”

În data de 1 octombrie, la Muzeul Căilor Ferate s-a desfășurat un eveniment ine-
dit. Este vorba despre „Blide noi”, o acțiune care a readus în actualitate preparate 

tradiționale. Proiectul a avut menirea de a evidenția gastronomia ca parte importantă a cul-
turii și identității. Noemi Hügel și Ioan Bebeșelea sunt cei doi bucătari care au reinterpretat 
mâncăruri tradiționale din diferite părți ale Banatului, punându-le laolaltă în contextul unui 
punct staționar cu implicații migraționale: gara. Cei prezenți au avut parte și de un tur ghidat, 
condus de profesorul Marius Mixich, care a trecut în revistă unele dintre cele mai impor-

tante momente ale stației de cale ferată. Acțiunea a fost organizată de 
Asociația „Prin Banat”, fiind parte din Festivalul „Cămine în mișcare 
2023”. Acest festival e o componentă a proiectului cultural „Cămine în 
mișcare - Moving Fireplaces” - parte din Programul Cultural Național 
„Timișoara - Capitală Europeană a Culturii în 2023”, finanțat de Muni-
cipiul Timișoara prin Centrul de Proiecte.

„După sărbătoare, sărbătoarea”

În data de 21 octombrie 2023, începând 
cu ora 18, Muzeul Stefan Jäger, a 

fost gazda evenimentului „După sărbătoare, 
sărbătoarea” – o privire artistico-poetică din-
colo de tipare. Katharina Eismann, Hagen 
Bonifer și Sven Eismann sunt protagoniștii 
acestei acțiuni care dorește să readucă în prim-
plan povestea fugii peste graniță și o rememo-
rare a unor evenimente petrecute în timpul dic- 
taturii comuniste. Proiectul conține atât obiec-
te sculptate, pictură, cât și poezie. Toate se 
împletesc în așa fel încât să îndemne la apro-
fundare, la aducere-aminte. Este o călătorie ce 
transcende limitele spațiale și temporale.

soanelor fizice, cărora li s-a aprobat solicitarea de branșare la rețea, o 
sumă cuprinsă între 40-60% din costul racordului, procent stabilit în 
funcție de distanța dintre rețea și locul de consum.

Pentru realizarea acestei investiții, Primarul orașului Jimbolia a 
inițiat un proiect de hotărâre pentru susținerea financiară din fonduri 
proprii cu suma de 890.000 lei plus TVA, iar în ședința Consiliului 
Local al Orașului Jimbolia, organizată în data de 26 septembrie, a 
fost dezbătută și aprobată această propunere legislativă, care va per-
mite locuitorilor orașului cetățenilor să beneficieze de servicii pu-
blice modernizate fără a suferi o povară financiară semnificativă.

„Este un pas major în realizarea viziunii noastre de a face din 
Jimbolia un oraș modern și confortabil pentru toți locuitorii săi. Sunt 
mândru că am putut finanța această investiție importantă din bugetul 
local, arătând astfel că gestionăm resursele orașului cu responsabili-
tate și viziune,” a declarat primarul orașului, domnul Darius Adrian 
Postelnicu.

Acest demers subliniază angajamentul administrației locale de 
a servi interesele și nevoile comunității. Prin proiecte de acest gen, 
orașul Jimbolia își consolidează poziția pe harta dezvoltării urbane 
durabile.
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Prezentare de carte 
despre morile din Banat

În data de 19 octombrie, la Casa de Cultură 
a Orașului Jimbolia se va desfășura un eveniment 
care pune moștenirea în lumină. Este vorba despre 
încheierea proiectului dedicat patrimoniului 
construit, proiect prin intermediul căruia a fost 
realizată o Strategie de dezvoltare locala prin 
patrimoniu. Aceasta urmărește modelul bavarez 
al KDK (Kommunales Denkmalkonzept 
Bayern), instrument ce a fost conceput de 
Institutul Bavarez al Patrimoniului pentru a 
veni în sprijinul acelor comunități care vor să 
perpetueze identitatea locală și să o promoveze 
prin intermediul patrimoniului. Apoi va avea loc 
lansarea cărții „Morile Banatului. Patrimoniul 
mulinologic al județelor Timiș și Caraș-Severin”, 
volum scris de Radu Trifan. Totodată, se va 
desfășura și o dezbatere, se va proiecta un film 
documentar și se va putea vedea o expoziție. 

„După sărbătoare, sărbătoarea”

„Blide noi”

Tabăra de Creație Literară 
pentru Tineri Scriitori „Petre Stoica”

ROD Festival
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încât să îndemne la aprofundare, la aducere-aminte. Este o călătorie ce transcende limitele spațiale 
și temporale. 

În data de 1 octombrie, la Muzeul Căilor 
Ferate s-a desfășurat un eveniment inedit. Este 
vorba despre „Blide noi”, o acțiune care a readus 
în actualitate preparate tradiționale. Proiectul 
are menirea de a evidenția gastronomia ca 
parte importantă a culturii și identității. Noemi 
Hügel și Ioan Bebeșelea sunt cei doi bucătari 
care au reinterpretat mâncăruri tradiționale din 
diferite părți ale Banatului, punându-le laolaltă 
în contextul unui punct staționar cu implicații 
migraționale: gara. Cei prezenți au avut parte și de un tur ghidat, condus de profesorul Marius 
Mixich, care a trecut în revistă unele dintre cele mai importante momente ale stației de cale ferată. 
Acțiunea a fost organizată de Asociația „Prin Banat”, fiind parte din Festivalul „Cămine în mișcare 
2023”. Acest festival e o componentă a proiectului cultural „Cămine în mișcare - Moving Fireplaces” 
- parte din Programul Cultural Național „Timișoara - Capitală Europeană a Culturii în 2023” 
(Timișoara 2023), finanțat de Municipiul Timișoara prin Centrul de Proiecte.

Muzeul Presei „Sever Bocu” și Universitatea 
de Vest din Timișoara au organizat cea de a treia 
ediție a Taberei de Creație Literară pentru Tineri 
Scriitori „Petre Stoica”. Astfel, în perioada 25-
28 septembrie, 10 tineri scriitori din diferite 
părți ale României, dar și din Republica 
Moldova au putut să descopere cultura și istoria 
Jimboliei și să aibă parte de ateliere coordonate 
de scriitorii Alexandru Potcoavă, Marcel Tolcea 
și Radu Pavel Gheo. Evenimentul a cuprins 

și acțiuni dedicate publicului larg. În prima 
zi a avut loc proiecția filmului documentar 
„Timișoara. Harta secretă: oameni și locuri”, 
în prezența scriitoarei Adriana Babeți, parte din 
echipa „Harta secretă”. Cea de a doua zi l-a avut 
în prim-plan pe scriitorul și gazetarul Cristian 
Tudor Popescu, care a răspuns la întrebarea 
la ce mai e bună literatura? De asemenea, în 
aceeași zi s-a desfășurat și un meci de tenis 
demonstrativ între Cristian Tudor Popescu și 
Valentin Gheran. Ziua de 27 septembrie a fost 
dedicată dialogului Adio, adio, patria mea, cu 
i din j, cu j din Jimbolia susținut de scriitorii 
Marcel Tolcea și Radu Pavel Gheo. Activitățile 
din 26 și 27 septembrie s-au desfășurat în 
curtea Casei Memoriale „Petre Stoica”, loc ce 
odinioară era spațiul de creație al celui care 
a pus bazele singurului muzeu al presei din 
România. Librăria „Cărturești” a fost prezentă 
cu un stand pe durata celor trei zile în care 
tabăra a avut loc la Jimbolia. 

În data de 4 octombrie, Piațeta „Sfântul 
Florian” a găzduit un eveniment dedicat copiilor, 
tinerilor, părinților și nu numai. Acțiunea a 
cuprins o expoziție cu fotografii realizate de 
Theophil Soltesz, „Tincuța și crevetele” – un 
moment de teatru interactiv pentru copii, 
activități distractiv-educative, dansuri și jocuri 
menite să dezvolte creativitatea, dar și proiecția 
filmului de animație WALL-E. Evenimentul 
a fost organizat de Asociația „DocuMentor”, 
beneficiind de finanțare din partea Primăriei și a 
Consiliului Local Jimbolia.
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Street - JIM-Ball

Profesorul Valentin Gheran a organizat 
prima ediție a unui eveniment sportiv 

inedit pentru Jimbolia. Este vorba despre Street-
JIM-Ball, un turneu de baschet în aer liber, ce a 
adunat în jur de 50 de copii, dar și adulți. Atmos-
fera frumoasă a fost întreținută nu doar de buna 
dispoziție a celor prezenți, ci și de jucătorul și DJ-
ul Gabriel Asavei. Evenimentul a fost susținut de 
Primaria și Consiliul Local Jimbolia.

Tabăra de literatură pentru tineri scriitori „Petre Stoica“

Gazetarul și scriitorul Cristian Tudor Popescu a susținut 
o conferință la Jimbolia, în cadrul Taberei de literatură 

pentru tineri scriitori „Petre 
Stoica“. 

Evenimentul s-a desfă-
șurat în curtea casei memo-
riale dedicate poetului. 

Acțiunea a fost posibilă datorită colaborării 
dintre Universitatea de Vest din Timișoara, Muzeul 
Presei „Sever Bocu“ și Primăria și Consiliul Local 
Jimbolia.
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Caraș-SeverinSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

VERMES
,

Pagină coordonată de prof. Camelia FOGAȘ

Prof. Sergiu Ovidiu PÎRVAN - Director al Școlii Gimnaziale Vermeș

„La profesorii care au funcție de conducere și control nu există o motivație salarială serioasă, 
de aceea foarte mulți renunță la funcția de director!“

Cu domnul director al școlii din frumoasa comună Vermeș, am hotărât să continui dialogul în chiar 
spațiul cel mai îndrăgit de dânsul: școala. Școală în care conducerea primăriei a făcut recent investiții 

serioase, așa cum stă bine unui lăcaș de învățământ din Țara Banatului. 

Domnule director, încep dialogul 
nostru din această ediție cu o întrebare 
care macină neliniștea românilor.  

Interesant, vă ascult.  
Domnule director, în țara asta abandonul școlar a căpătat 

forme îngrijorătoare...  
Da, este adevărat!  
Ei bine, ce ar trebui făcut pentru a se evita abandonul școlar 

în sistemul de învățământ?  
Doamnă profesor Fogaș, suntem colegi, știți, la fel de bine ca 

și mine, că se pot face multe în această direcție pentru a se reduce 
sau evita fenomenul abandonului școlar și, în acest sens, cred că 
ministerul trebuie să ia primele măsuri legislative. Trebuie umblat la 
legislație. Nu se poate să existe numai drepturi fără responsabilități, 
iar copiii cam asta înțeleg în acest moment, ceea ce dăunează 
educației, elevilor, profesorilor și părinților.  

Am ajuns în perioada în care toți au drepturi!  
Exact, acum toți înțeleg că nimeni nu are responsabilități, ci nu-

mai drepturi. Toți vor drepturi, dar fără să dea nimic în schimb. Au-
toritatea profesorului este la pământ în această situație, profesorul nu 
mai înseamnă mare lucru pentru elevi. I s-au luat toate pârghiile de 
control. Profesorul nu mai are cum să controleze un elev, fiindcă nu i 
se permite de către legislație și totul pare a fi împotriva  profesorului, 
iar așa nu mai poate merge. Nu se poate duce la nesfârșit o asemenea 
situație, fiindcă nu ajută nimănui.  

Mai exact, ce ar trebui făcut?  
Trebuie să i se recunoască autoritatea profesorului pentru a pu-

tea reuși să facă o educație sănătoasă și reală. Profesorii sunt legați la 
mâini și la picioare, să spunem metaforic, și nu au cum să acționeze 
în numele educației, să poată să-l ajute cu adevărat pe elev, fiindcă i 
s-a luat toată autoritatea.  

Domnule director, foarte mulți oameni vorbesc, în necunoștință 

de cauză, desigur, despre salariile profesorilor. Haideți să facem 
lumină peste acest subiect și să spunem cititorilor cum sunt sala-
riile cadrelor didactice?  

Așa cum știți și dumneavoastră, salariile profesorilor sunt fo-
arte mici, iar profesorii mai în vârstă ies la pensie sau de multe ori 
pleacă în alte locuri unde au condiții de muncă și de salariu supe-
rioare și părăsesc sistemul de învățământ. Acesta este un fenomen 
care afectează grav învățământul. Mulți profesori renunță la a mai 
preda în școli.  

Cauza principală?  
Cauza principală este, cum spuneam, salariul mic, iar stresul 

este extraordinar, asemenea și efortul intelectual. Cei care încearcă să 
intre în sistem nu prea stau mult, fiindcă nu sunt motivați de salariu 
și nici nu au interes să facă o educație cum ar trebui, fiindcă nu sunt 
motivați salarial, iar efortul este extraordinar.  

Putem face dialogul mai dinamic, cu o întrebare puțin 
indiscretă?  

Vă ascult!  
Dumneavoastră ca director cum stați cu salariul?  
Doamnă, eu ca profesor cu gradul I, cu 17 ani vechime, sunt 

pe locul 5 în școală în ceea ce privește salariul, deși am funcție de 
conducere. Matematica este regină în învățământ și profesorii de 
matematică sunt cei mai bine plătiți, dar foarte mulți părăsesc siste-
mul și pleacă în domeniul IT la firmele private unde au salarii duble  
sau triple.  

Și în locul lor?  
În locul lor, vine de multe ori o resursă umană mai slab pregătită, 

nemotivată, iar rezultatele se văd. La profesorii care au funcție de 
conducere și control nu există o motivație salarială serioasă, de 
aceea foarte mulți renunță la funcția de director. Nu au salarii cum 
s-ar cuveni pentru această responsabilitate. Este o altă problemă a 
învățământului românesc care trebuie rezolvată tot de minister. 

Sfaturi duhovnicești
Nu se poate fără cruce!

Arsenie PAPACIOC
„Să mă vorbească lumea de 

bine, să nu mă bârfească!“ Nu 
aceasta contează. Întotdeauna tre-
buie să ne gândim ce părere are 
Dumnezeu despre noi, nu lumea. 
Căci aceasta a tăiat zborul mul-
tor valori din România. Românii 
trebuie să înțeleagă că nu se poate fără cruce. 
Suferința-i un dar de la Dumnezeu - „Te-am 
umilit popor român, ca să te pot înălța!“ Dar 
niciunui Mucenic din alte neamuri nu i-a fost 
mai frumoasă cununa decât a Mucenicilor 
noștri. Un Horia, care a înfruntat împărați, care 
s-a luat la trântă cu Imperii, toți au ascuns în 
cojoacele lor mițoase o inimă de erou. Omul 
fuge de suferință ca un laș. Noi nu zicem să o 
cauți, dar dacă a picat peste tine, biruiește-o!

Sfatul medicului
Pregătește-ți organismul pentru sezonul rece

Temperaturi scăzute sunt tot mai aproape, posibilitățile de recreere și de mișcare 
în aer liber sunt reduse, iar alimentația este mai puțin consistentă. De aceea, este 

necesară o pregătire fizică prealabilă.
Există o serie de măsuri care pot fi luate pentru a preveni îmbolnăvirile și slăbirea or-

ganismului în sezonul rece. Multe persoane acuză stări depresive în apropierea sezonului 
rece, odată cu diminuarea perioadei cu lumină naturală pe parcursul zilei. De aceea, se 
recomandă un consum sporit de pește proaspăt.

Grăsimea din pește oferă organismului o rezervă importantă de vitamine esențiale 
A și D. Persoanele care nu agrează consumul de pește pot opta pentru capsule cu ulei de 
pește. În plus, o cură cu multivitamine și minerale are rolul de a întări organismul și de 
a-l reîntineri. Aceste suplimente susțin sănătatea organismului, în special prin întărirea 
imunității, și sunt importante pentru a evita bolile specifice sezonului rece.

Hidratarea este la fel de importantă pe durata anotimpurilor reci, precum este și atunci  
când temperaturile sunt ridicate.

Poate fi mai dificil să se mențină aportul zilnic de minimum doi litri de apă, însă hi-
dratarea este esențială pentru buna funcționare a organismului. Pe de altă parte, tendința 
este ca în sezonul rece, atunci când transpirăm mai puțin, să ne 
spălăm mai rar pe mâini. Cu toate acestea, folosirea mijloacelor de 
transport în comun, spre exemplu, sau atingerea unor obiecte posibil 
contaminate cresc riscul intrării în contact cu germeni periculoși. De 
aceea, este foarte importantă menținerea igienei optime.
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TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

COSTEIU,

Petru CAREBIA - Primar al comunei Coșteiu

Pagină realizată de Ana-Maria TAPANOV

„În comuna noastră procesul educațional are nu numai sprjinul dascălilor, 
ci și al părinților!“

După vizita făcută în luna 
care a trecut, în frumosul sat 

Țipari, vizită cu ecouri în ediția trecută 
a jurnalului nostru, am păstrat pentru 
această lună imagini relevând felul în 
care copiii comunei au sărbătorit „Ziua 
Mondială a Educației”. Despre această 
zi, edilul comunei, domnul Petru Care-
bia, mi-a spus: „Doamnă profesor Ta-
panov, dumneavoastră știți la fel de 
bine ca și mine că educația este pentru 
societate lumina ei solară. Ea este cum 
gândea filosoful și sociologul Petre An-
drei: «... o funcție socială, imanentă în 
societate și absolut necesară, pentru că 
numai prin ea se face posibil procesul 
de omogenizare socială». De multe 
ori, misiunea socială a educației se re-
strânge la vorbe și, astfel, rămâne o 
vorbă. Ceea ce mă bucură este faptul că 
în comuna noastră procesul educațional 
are nu numai sprijinul dascălilor, ci și 
al părinților. Dar mai bine decât mine, 
cred că pot vorbi imaginile pe care le 
veți publica și care vor bucura copiii și 
părinții deopotrivă.“  
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VICTOR V. DELAMARINA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Ioan Cristian CARDAȘ - Primar al comunei Victor Vlad Delamarina

Pagină realizată de Mircea Cristian ARON

Comuna cu oameni gospodari, așezarea de basm a poetului al cărei nume îl poartă, reprezintă pentru 
primarul ei acasă, aici și numai aici se simte dânsul acasă. Și în această casă îngrijită cu multă migală, 

cu străzi largi și cu proiecte bine pregătite pentru consătenii săi, am stat preț de câteva minute de vorbă.  

„Nu aș putea trăi departe de consătenii mei, de bisericile locului nostru!“

Domnule primar, îmi spuneați când- 
va că aici în comuna Victor Vlad Dela-
marina vă simțiți cu adevărat acasă. 
Aici și numai aici. De ce?  

Domnule Mircea, și eu, precum toată 
lumea am umblat, am văzut și am admirat 
multe locuri frumoase. Dar eu fac parte 

din acei oameni pentru care satul, locul în care trăiesc reprezintă cel 
mai frumos și confortabil loc din lume. Nu aș putea trăi departe de 
consătenii mei. De bisericile locului nostru.  

Apropo de biserici, sunteți un om credincios, domnule primar?  
De ce mă întrebați asta?  
Pentru că recent ați acordat un sprijin real unei biserici din 

comuna dumneavoastră.  
Nu cred că un om poate trăi fără credință. Cândva, chiar 

dumneavoastră îmi spuneați că până și ateii cred în ceva. Dom-
nule Mircea, omul devine fiară pentru om atunci când nu trăiește 
sub aripa bisericii. Cât privește sprijinul acordat Bisericii Ortodoxe 
Ucrainene din localitatea Pădureni, pentru reparaţii la biserică şi 
achiziţionarea unor obiecte de cult, s-a făcut în conformitate cu  pre-
vederile OG 82/2001 privind stabilirea unor forme de sprijin finan-
ciar pentru unităţile de cult aparţinând cultelor religioase recunos-
cute în România, aprobată cu modificări şi completări prin Legea 
nr. 125/2002, normele metodologice de aplicare a acesteia, aprobate 
prin HG nr. 1470/2002 ŞI Legea nr. 273/2006 privind finanţele publi- 
ce locale, art. 36 alin. 1 lit. b, alin. 4 lit. d din Legea nr. 215/2001 a 
administraţiei publice locale, republicată, în temeiul art. 139, alinia-
tul 1 din OUG nr. 57/ 2019 privind Codul administrative.  

Cum comentați tragedia neoprită încă din Ucraina?  
O pată tragică pe obrazul civilizației. Orice ar face omenirea în 

viitor, crimele acestui război nu vor fi uitate. Dar, revenind la spriji-
nul acordat consătenilor noștri de origine ucraineană, trebuie să știți 
că noi am sprijinit și vom continua să sprijinim, în limita îngăduită de 
lege, toate cultele existente în arealul nostru administrativ.  

Crește numărul locuitorilor din comuna dumneavoastră?  
Da, noi, precum știți, ne aflăm aproape de trei orașe, de Lugoj, 

de Timișoara și de Reșița. Așezată într-o zonă pitorească și liniștită 
comuna devine extrem de atractivă pentru mulți cetățeni care doresc 
să plece din tumultul orașului.  

Aveți asigurat pentru copii, pentru elevi mai exact posibilități 
de deplasare spre școlile unde studiază?  

Da, nici că se putea altfel, ei fiind viitorul. Și în acest sens am 
aprobat transportul gratuit, pe perioada anului şcolar 2023 - 2024, 
pentru elevii din comuna Victor Vlad Delamarina pe rutele Petroasa 
Mare – Herendeşti – Lugoj, Visag – Victor Vlad Delamarina – Lugoj 
şi Pădureni – Honorici – Victor Vlad Delamarina – Lugoj.   

Cum asigurați deplasarea lor?  
Transportul pe ruta Visag – V.V.Delamarina – Lugoj se face cu 

microbuzul primăriei, pentru o parte din elevi, iar pentru ceilalți cu 
o cursă închiriată.  

Pentru cursele închiriate cum ați hotărât...  
Pentru toate cele trei rute unde sunt curse închiriate s-au orga-

nizat licitații.  
Cum obțin elevii din comună legitimațiile necesare?  
Transportul elevilor se face pe baza unei legitimaţii de călătorie, 

care se eliberează pe baza carnetului de elev, vizat la zi sau a unei 
adeverinţe eliberată de şcoală, care să ateste că elevul frecventează 
cursurile şcolii respective.  

Cine suportă costurile?  
Costurile pentru acordarea acestor facilităţi elevilor din comuna 

Victor Vlad Delamarina vor fi suportate din bugetul local al comunei 
Victor Vlad Delamarina.  

Domnule primar, aveți multe proiecte realizate, dar, din câte 
știu, pe agenda dumneavoastră de lucru se mai află și altele noi.  

Orice așezare, cât ar fi ea de mică, are nevoie de noi proiecte 
pentru a ține pasul cu civilizația. Același lucru se întâmplă și la noi. 
Dar eu cred că bilanțul unui primar, a activității lui, se poate face abia 
atunci când se află la împlinirea celor patru ani de mandat. 

În atenția șoferilor!  
Cât timp poți circula cu ITP expirat  

La un interval clar stabilit de lege, șoferii trebuie să facă 
Inspecția Tehnică Periodică a mașinii.  

Toate autovehicule care circulă pe drumurile publice din 
România trebuie să fie supuse unei Inspecții Tehnice Periodice. 
Fie că aceasta a fost efectuată în țara noastră, fie în străinătate, 
este obligatorie pentru toate mașinile. Cei care uită să refacă 
Inspecția Tehnică Periodică sau o amână și circulă cu ITP expirat, 
riscă să fie amendați de două ori. Pentru că, acum, legea stabilește 
că se suspendă automat înmatricularea unei mașini când îi expiră 
inspecția tehnică.  Ceea ce înseamnă că, din acel moment, șoferul 
conduce o mașină neînmatriculată. Astfel, în momentul în care 
ești prins cu ITP expirat, riști să primești nu una, ci două amenzi. 
Pentru conducerea unui autoturism fără inspecție valabilă amen-
da este între 1.305 lei şi 2.900 lei. Iar pentru conducerea unei 
mașini a cărei înmatriculare a fost suspendată, amenda este de 
2.900 de lei. Astfel, dacă ești prins cu ITP expirat, amenda totală 
poate ajunge la 5.800 de lei. În plus, se suspendă pe loc dreptul de 

circulație pentru respectivul autovehicul, se rețin 
talonul și plăcuțele de înmatriculare ale mașini.  

Deci, legal, nu poți circula nici măcar o zi cu 
ITP expirat!  

Râdeți, râsul înseamnă sănătate!  
Bulișor: - Mami, vreau și eu un animal de companie!
Bubulina:- Ți-am mai zis că nu putem ține animale în casă!
– Dar tata…
– Eh, las’, cu ta’c-tu am făcut o excepție!  

Vă recomandăm să citiți…  
 Sfaturi pentru familiile tinere  

Dacă cineva dorește să se căsătorească, dar nu întâlnește persoana 
de care să-și lege viața, începe să se roage fierbinte, să meargă 

în pele rinaje, în cearcă să trăiască după poruncile lui 
Dumnezeu. Și dacă nimic nu se schimbă, pot apărea 
chiar resentimente, o nemulțumi re față de Dumnezeu. 
Ce se întâmplă atunci?  

Să presupunem că lucrurile ar avea totuși un dez-
nodământ fericit. Doi tineri se căsătoresc și încep viața  
de familie. Cum să se poarte cei doi soți unul cu celă-
lalt? Cum să ducă o viață de familie fericită? Cum să-și  
crească și să-și educe copiii? Cum să pășească îm-
preună în vâltoarea acestei vieți, pe calea mântuirii?  

Tot atâtea întrebări la care cartea de față încearcă 
să dea un răspuns...   
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„Îi felicit pe cei trei tineri din Bulgăruș pentru că au folosit oportunitatea oferită 
de Legea 15/2003 și care au primit astăzi în folosință terenurile pentru case!“

LENAUHEIM
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

 Pagină coordonată de Ana-Maria LAZĂR

Ilie SUCIU - Primar al comunei Lenauheim

În agenda de lucru a primarului comu-
nei Lenauheim, domnul Ilie Suciu, au 

fost planificate o serie de vizite la șantierul de 
la Căminul Cultural din localitatea Grabaț, 
unde se desfășoară un proiect de reabilitare 
și modernizare a acestuia. 

„Am vizitat în mai multe zile, consecu-
tiv, șantierul de reabilitare a Căminului din 
Grabaț. Constat că au început lucrul la mon-
tarea structurii de rezistență a acoperișului, 
care sper să fie terminat înainte de venirea 
ploilor. Cât despre restul șantierului, am sesi- 

Derularea lucrărilor de modernizare la Căminul Cultural Grabaț

Legea 15/2003 stabilește posibili-
tatea „atribuirii, la cerere, tine-

rilor cu vârsta cuprinsă între 18 şi 35 de 
ani a unei suprafeţe de teren, din terenuri-
le aflate în domeniul privat al unităţilor 
administrativ-teritoriale, pentru constru-
irea unei locuinţe proprietate personală”.

„Aștept la primărie pe orice tânăr 
care dorește să-și construiască o casă, să 

depună o cerere în baza Legii 15 și va primi teren în orice localitate 
a comunei Lenauheim. Cererea pentru atribuirea terenului trebuie 
depusă la consiliul local al comunei, în care solicitantul are domi-
ciliul și trebuie să fie însoțită de mai multe documente, printre care 
și o copie de pe certificatul de naștere și una de pe actul de identitate.

Prin HG 748/2023, apărută în Monitorul Oficial în luna Au-
gust, se elimină din normele metodologice pentru aplicarea Legii nr. 
15/2003 obligația de a depune declarația părinților solicitantului, pe 
propria răspundere, că nu dețin sau că nu au deținut în proprietate, în 
ultimii 10 ani, un teren în suprafața mai mare de 500 mp în mediul 
urban și de 5.000 mp în mediul rural, indiferent de localitatea în care 
este situat terenul.

Acum, după apariția hotărârii amintite, mai trebuie depuse doar 
următoarele acte: u copie de pe certificatul de naștere; u copie de pe 
actul de identitate; u declarația solicitantului, pe propria răspundere, 
că nu deține sau că nu a deținut în proprietate o locuință ori un teren 
destinat construirii unei locuințe.

zat constructorului și i-am solicitat să reali-
zeze împrejmuirea șantierului, lucru ce tre-
buia să îl facă fără să-i atrag eu atenția. 

Într-o întâlnire recentă la primărie cu 
constructorul mi-am arătat nemulțumirea 
cu privire la pauza foarte mare în derularea 
lucării, blocaj motivat de contructor prin mo-
tive care țin de terți, respectiv comenzi care 
nu i-au fost onorate. 

În concluzie, la acest moment, m-am de-
clarat nemulțumit de modul în care evoluează 
lucrurile aici. După ce la început au avut o 

mobilizare exemplară, astăzi văd că lucru-
rile merg mai greu, fapt asupra căruia i-am 
atras atenția antreprenorului general, care a 
promis o mai bună mobilizare după montarea 
acoperișului.

Vă reamintesc, proiectul «Modernizare 
și dotare Cămin Cultural localitatea Grabaț, 
comuna Lenauheim, județul Timiş» este 
finanțat din fonduri ale Uniunii Europene 
prin PNDR – Submăsura 7.6 în cuantum de 
2.071.392,70 lei“, a declarat edilul comunei.

Atribuirea terenului se face în folosinţă gratuită pe durata exis-
tenţei locuinţei proprietate personală, în limita suprafeţelor disponi-
bile, prin hotărâre a consiliului local, în ordinea de prioritate stabilită 
pe baza unor criterii aprobate prin hotărâre a consiliului local.

Apoi, legea stabilește că dimensiunile terenurilor care pot fi atri-
buite tinerilor pentru construirea unei locuinţe proprietate personală 
sunt în directă legătură cu tipul localității în care se află acestea. Mai 
precis, suprafeţele de teren care pot fi date tinerilor sunt: u între 150 

m² şi 300 m² - în municipii şi sectoarele municipiului Bucureşti;  
u între 250 m² şi 400 m² - în oraşe; u între 250 m² şi 1.000 m² - în 
comune şi sate.

Pot cere un teren (o singură dată) pe care să-și construiască 
o locuinţă proprietate personală tinerii de până la 35 de ani, care 
îndeplinesc următoarele condiţii: au împlinit vârsta de 18 ani la data 
depunerii cererii, precum şi la data rezolvării acesteia nu au avut sau 
nu deţin în proprietate o locuinţă ori un teren destinat construirii unei 
locuinţe proprietate personală, atât în localitatea în care se solicită 
atribuirea în folosinţă a unui teren, cât şi în alte localităţi.

De asemenea, solicitantul trebuie să facă dovada existenței unei 
sume de 10.000 de lei în cont bancar. Dacă i se aprobă atribuirea unui 
teren pentru construirea unei locuinţe proprietate personală, benefi-
ciarul acestuia este obligat să înceapă construcţia locuinţei în termen 
de un an de la data atribuirii terenului și, la construirea ei, să respecte 
prevederile Legii construcțiilor nr. 50/1991“, a spus domnul primar 
Ilie Suciu.
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TOPOLOVATU MARE
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

(

„Suntem o comună binecuvântată cu copii excepționali!“

 Pagină realizată de 
Luminița MUNTEANU

Cele dintâi raze ale soarelui atinseseră vârful arbo-
rilor din câmpie și bisericuța satului căpătă o cu-

loare trandafirie. Prin pripoare începuseră să cânte ciocârlii-
le. Încet-încet, câmpia se lumină cu totul și ici-colo, risipite 
prin râpile blajine, apărură tufe de roșcovi întortocheați, 
de peri sălbatici cu scoarța spinoasă și de tufani jupuiți de 
vânt. Pe domnul profesor Ovidiu Doța, primarul comunei 
Topolovățu Mare, l-am întâlnit la ieșirea din clădirea școlii 
din localitate. Nu-și putea reține bucuria, spunându-mi: 
„Suntem o comună binecuvântată cu copii excepționali! Cu 
copii care prin munca lor fericesc părinții și onorează munca 
profesorilor. Să vă dau un exemplu: Elena Denisa Nicolau, 
locul I la Olimpiada de Limba și Literatura Română în acest 
an. Ce să vă spun mai mult? Sunt bucuros de rezultatele ele-
vilor noștri, bucuros ca dascăl, ca primar, ca om al acestei 
minunate așezări. Și, vă rog să luați parte la bucuria mea, 
publicând un set de fotografii care să rămână în arhiva copii- 
lor pentru a le arăta, la rândul lor, peste ani, copiilor lor.”  

Prof. Ovidiu DOȚA - Primar al comunei Topolovățu Mare

Luna noiembrie în grădina de legume
Luna noiembrie este ultima perioadă din an când legumicultorii mai pot planta sau semăna în câmp 

deschis legumele ce vor fi recoltate în primăvara anului viitor, ne informează Agrointeligența. 
Morcovii se plantează prin semințe care se pun direct în pământ la o distanță de 30-40 cm între rân-

duri și 5-10 cm între plante. Pot fi plantați atât în locuri semiumbroase, cât și în locuri însorite. Au nevoie 
de câteva ore pe zi de soare pentru a crește sănătos. Solul pe care îl preferă este unul nisipos, Morcovii 
au nevoie de udări imediat după plantare, pentru ca semințele să încolțească rapid.

Toamna, mazărea poate fi cultivată fără probleme, dar numai sub clopote de sticlă sau plastic. 
Înainte de cultivare, solul trebuie să fie nivelat și fertilizat cu îngrășăminte pe bază de fosfor și potasiu, 
așa cum este sare potasică. Mazărea nu suportă gunoiul de grajd atunci când este semănată. Totuși, pe 
măsură ce planta se dezvoltă, se pot adăuga îngrășăminte naturale, dar numai în cantități mici, care pot 
crește treptat pe măsură ce planta avansează în vegetație.

Ceapa și usturoiul verde. Arpagicul de toamnă este de obicei mai slab calitativ decât cel pe care îl 
găsiți primăvara. Îndepărtați bulbii uscați sau mucegăiți pentru a nu munci zadarnic. Ceapa și usturoiul 
verde se plantează toamna în șanturi, la distanțe mici unul față de celălalt, de aproximativ 5 centimetri. 
Important este ca săparea șantului să se facă la o adâncime mai mare, pentru a proteja planta de even-
tualele înghețuri. Dacă în grădină solul este argilos, recolta va fi una foarte bună. Dacă planta este bine 
înrădăcinată la momentul plantării, bulbii pot să reziste până la temperaturi de -20 de grade Celsius. 
Bulbii vor începe să vegeteze când temperatura trece de 4 grade Celsius.

Plantarea hreanului se face prin rădăcinile plantei, pe care le puteți cumpăra din piață sau chiar de 
la supermarket. Pentru o creștere mult mai bună, pământul poate fi amestecat cu compost. Înainte de a 
vă hotărî să plantați hrean, trebuie să-i găsiți un loc în care să nu deranjeze.Un colț în grădină pe care nu 
îl folosiți va fi perfect. La plantare faceți o groapă, care este puțin mai adâncă decât rădăcina, și puteți 
introduce hreanul până când capul superior al rădăcinii va rămâne ușor la suprafață. În momentul în care 
aveți rădăcina de hrean și nu aveți timp să o plantați, o puteți depozita în congelator, într-o pungă de 
plastic, și replanta mai târziu.

Pătrunjelul. Există două feluri de pătrunjel, cel pentru frunze și cel pentru rădăcină. Ambele se pot 
planta toamna, Plantarea se face începând din octombrie până în februarie, iar recoltarea începe la 4-6 
săptămâni. Pătrunjelul care nu s-a recoltat în toamnă iernează fără pierderi și primăvara, când poate fi 
recoltat pentru rădăcină sau frunze.

Adio, vară!
Adrian PĂUNESCU

Adio, vară, pleacă-n ascunzișuri,
Noi suntem gata de-a cădea-ntr-o carte
Și de-a mai lăcrima către pietrișuri
De dor de tine și de dor de moarte.

Din fructe coapte picură alcoolul,
Nimic nu mai rămâne cum fusese,
Ce cosmic iese dintre ramuri golul
Penultimelor tragice regrese.

Și va veni și ultima rafală,
Dar nu-o vom apuca-o, nu e șansă,
Când în ninsoarea imaterială
Bolnavii lumii vor cădea în transă.

Ci noi atâta am putea decide,
Inconștienți și triști ca prima oară,
Prin fumurile toamnelor putride,
O carte pentru voi: adio, vară!
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Florin ȚOLE - Primar al comunei Ususău

USUSAU
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

(
„Mereu trebuie făcut ceva într-o comună atunci când vrei ca ea să fie de fală, 

cum se spune la bănățeni!“  

Domnule primar, am trecut și de aceas- 
tă dată prin parcul comunei dumnea-
voastră și am rămas plăcut impresionată 
de tot ce am revăzut.  

Mă bucur să aflu asta și, după cum ați văzut, 
parcul are și bine îngrijite alei pietonale și locuri 
moderne de joacă, de agrement, de sport pentru 
tineri, leagăne și tobogane, ba chiar și un foișor 
unde se poate sta la umbră. Și, un amănunt nu 
lipsit de interes, dacă îmi permiteți...  

Vă rog, domnule primar!  
Doamnă Carmen, vă spun asta și pentru 

faptul că soțul dumneavoastră este preot, să știți 
că parcul a fost amenajat în chiar proximitatea 
sfintei biserici, iar copiii se pot juca în timpul 
Sfintei Liturghii, în așteptarea părinților, într-un 
cadru care să le garanteze părinților că ei, co-
piii lor, se află într-un perimetru de joacă fără 
primejdii.  

Că ați amintit de biserică, am văzut, dom- 
nule primar, și capela localității dumneavoa-
stră. Modernă, bine construită. Acolo, iarăși a 
fost de lucru!  

Mi-am continuat și în această lună periplul prin frumoasa comună Ususău, răpindu-i domnului primar 
câteva minute pentru a afla noi informații despre realizările sale, informații pe care mi le-a oferit cu 

multă amabilitate.  
Să știți că această modernă, cum spuneți dumneavoastră, capelă 

mortuară de la Ususău a fost construită în doar șapte luni de zile! 
Lucrările au început în luna octombrie a anului 2022 și capela a fost 

finalizată după șapte luni, în ciuda faptului că 
s-a muncit mai mult pe timp de iarnă. Am avut 
drept de superficie pentru construirea capelei, 
cu aprobarea Arhiepiscopiei Aradului.  

Ce presupune această capelă?  
Capela presupune sală mortuară, grupuri 

sanitare, cameră de depozitare etc“.  
Mai este ceva de făcut în această comună, 

domnule primar?  
Doamnă Carmen, am să vă răspund tot 

printr-o întrebare: se oprește vreodată lucrul la 
o casă?  

Nu!  
Vedeți, mereu trebuie făcut ceva într-o 

comună atunci când vrei ca ea să fie de fală, 
cum se spune la bănățeni!  

Domnule primar, vă mulțumesc pentru 
primire și dialog!  

Și eu vă mulțumesc că promovați în acest 
spațiu de țară comuna noastră.

La plecarea din comuna Ususău, 
am ținut să aflu și opiniile oa-

menilor despre activitatea laborioasă a 
acestui edil, căutând în acest sens pe di-
verse canale de socializare și iată câteva 
impresii, la care se vor adăuga, cu cer-
titudine și cele ale dumneavoastră, citi- 
tori ai jurnalului nostru din alte locali-
tăți, atunci când veți poposi la Ususău.  

Spune domnul Pop Ioan pădurarul 
din Dorgoș: Lucruri minunate și de un 
real folos. Să ne trăiești, domnule Flo-
rin, să ne trăiești, domnule primar! Îl 
votăm până la adânci bătrâneți, merită!  

*
Domnul Virgil Budișan scrie: 

Cuvinte numai de laudă celor ce țin la co- 
muna lor ca să arate de parcă am fi în Aus-
tria. Am vizitat comuna Ususău anul tre- 
cut cu fiica mea, am vizitat și Școala din 

Aprecierea muncii unui om se poate arăta și prin cuvinte...  
Ususău și Școala din Zabalț întâlnin-
du-mă cu foști colegi. Felicitări, dom-
nule primar!  

*
Domnul Viorel Săvescu: Felicitări! 

* 
Doamna Mariana I. scrie: Omul 

sfințește locul! Felicitări domnului pri-
mar și echipei sale! Ceea ce face domnul 
primar ar trebui să fie un model pentru 
toți edilii aleși în fruntea unei comune, 
sau oraș! Dânsul ne demonstrează că, 
dacă există implicare și determinare, se 
pot realiza lucruri utile și demne de ur-
mat! Doar dacă se vrea …  

*
Domnul Ion Jucșor conchide: Un 

primar gospodar …  
*

Și comentariile continuă, spre cin-
stea acestui om!    Pagină realizată de Carmen MĂDĂLUȚĂ

u Hotărârea nr. 83 din 28.09.2023 privind apro-
barea procesului verbal de la ședința ordinară lunară 
a Consiliului Local al comunei Ususău din data de 30 
august 2023; u Hotărârea nr. 84 din 28.09.2023 pri-
vind aprobarea procesului verbal de la ședința ordinară 
lunară a Consiliului Local al comunei Ususău din 
data de 28 septembrie 2023; u Hotărârea nr. 85 din 
28.09.2023 privind avizarea Strategiei de contractare, 
Studiului de fundamentare/oportunitate, documentației 
de atribuire pentru delegarea gestiunii serviciului de 
eliminare prin depozitare a deșeurilor reziduale stra-
dale; u Hotărârea nr. 86 din 28.09.2023 privind 
aprobarea contului de încheiere a exercitiului bugetar 
pe trimestrul II, anul 2023; u Hotărârea nr. 87 din 
28.09.2023 privind aprobarea rectificării bugetului 
Consiliului Local al comunei Ususău pe anul 2023;  
u Hotărârea nr. 88 din 28.09.2023 privind aproba-
rea vânzării prin licitație publică a unui imobil - teren 
intravilan situat în localit Bruznic, înscris în CF nr. 
308907, Nr. Cadastral/topografic 308907, proprietatea 
privată a comunei Ususău.

Transparență administrativă
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ANUNȚ

Pagină coordonată de Andrei Horațiu CIPRIAN

BIRCHIS
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

„Ce se află aici, pe pământ, e vremelnic!“
Crinel IGNAT - Pastor al Bisericii Baptiste din Birchiș

u Hotărârea nr. 60 din 26.09.2023 privind aprobarea ordinii de zi a 
şedinţei; u Hotărârea nr. 61 din 26.09.2023 privind aprobarea procesu-
lui verbal al şedinţei din data de 31 august 2023; u Hotărârea nr. 62 din 
26.09.2023 privind avizarea Strategiei de contractare, Studiului de fundamen-
tare/oportunitate Documentației de atribuire pentru delegarea gestiunii servici-
ului de eliminare, prin depozitare a deșeurilor reziduale, a deșeurilor stradale, 
a deșeurilor de pământ și pietre provenite de pe căile publice, a reziduurilor 
rezultate de la instalațiile de tratare a deșeurilor municipale; u Hotărârea 
nr. 63 din 26.09.2023 privind stabilirea platformei de depozitare temporară a 
deșeurilor voluminoase; u Hotărârea nr. 64 din 26.09.2023 privind stabilirea 
platformei de depozitare temporara a deșeurilor inerte rezultate din activități 
de construcții și demolări de pe raza comunei Birchiș; u Hotărârea nr. 67 din 
26.09.2023 privind acordarea unui mandat special reprezentantului Consili-
ului Local al comunei Birchiș în Adunarea Generală a Asociaţilor Asociației 
de Dezvoltare Intercomunitară de Transport Public Local nr. 704/02.12.2019;  
u Hotărârea nr. 68 din 26.09.2023 privind rectificarea bugetului local al 
comunei Birchiș pe anul 2023; u Hotărârea nr. 69 din 26.09.2023 privind 
aprobarea organigramei și statului de funcții al aparatului de specialitate al 
primarului pentru anul 2023.

Transparență administrativă Din albumul comunei

Distinse domnule pastor, stăm de 
vorbă în acest miez de toamnă fru-

moasă și aș începe acest interviu întrebân-
du-vă ce credeți că ar mai putea face biserica 
să se apere de unele amenințări, care se arată 
tot mai fățiș?  

Domnule Ciprian, biserica are un rol ca și 
școala, de educație. Nu putem să ne apărăm, 

decât educându-i pe credincioși, arătându-le adevărul, învățătura 
scripturii, învățătura Bibliei, mesajul lui Dumnezeu și adevărul.  

Povățuindu-i!  
Exact, povățuindu-i și încercând astfel să le arătăm răul, ca astfel 

să poată să vadă adevărul. Fiindcă multe lucruri și fenomene care par 
benigne produc rău în timp. Istoria a demonstrat asta. Apropiindu-ne 
de credincioși și povățuindu-i, discutând cu ei, le putem arătă calea 
dreaptă, adevărul.  

Bun, dar la rândul lor, ce ar trebui să facă credincioșii pentru 
a se apăra de aceste amenințări și a ține aproape de biserică de 
preoți și de pastori?  

Accentul pe care îl punem în bisericile noastre este pe studierea 
Bibliei și a cuvântului religios care spune adevărul. Nu vrem să 
rămânem la nivel de informație, ci mergem mai departe, în sensul că 
ceea ce învățăm trebuie să și aplicăm în realitate.  

Cum reacționează credincioșii la aceste învățături?  
Mulți respectă mesajul, ca să spunem așa, dar sunt și care sunt 

mai indiferenți, și care sunt foarte receptivi, și care sunt la mijloc. 
Sunt oameni foarte interesați sau mai puțin interesați de cuvântul re-
ligios. Cei mai mulți însă sunt foarte serioși în relația lor cu Dumne-
zeu și în studierea Cuvântului. Sunt oameni care studiază Biblia, dar 
mai superficial, dar sunt și care sunt foarte interesați de biserică, să Îl 
respecte pe Dumnezeu.  

Distinse domnule pastor, dar numărul credincioșilor este în 
creștere sau în scădere?  

Da, este un adevăr trist, dar evident, numărul credincioșilor care 
preferă să vină la biserică, să asculte cuvântul pastorului și al preotu-
lui este în scădere. E greu de spus care sunt cauzele, fiindcă pot fi mai 
multe. Deși ar putea avea mai mult timp liber, omul este mai ocupat 
și mai copleșit de viața de zi cu zi și atunci are mai puțin timp liber 
și nici nu caută să își facă timp pentru a veni la biserică. Viața vine 
cu atâtea provocări, răpindu-i atât de mult timp pentru una sau pentru 
alta. De unde să tai?  

Și atunci?  
Atunci omul taie din timpul care ar putea să i-l ofere bisericii 

pentru rugăciune și pentru studierea Cuvântului lui Dumnezeu. În 
general, cam așa se întâmplă.  

Derulați și proiecte cu adminstrația locală?  
Am avut proiecte cu primăria. Biserica noastră și primăria au 

colaborat în proiecte în care primăria ne-a ajutat. La rândul nostru 
și  Biserica Baptistă a încercat să vină cu unele proiecte în sprijinul 
locuitorilor comunei  

În încheiere, ce mesaj doriți să transmiteți credincioșilor co-
munei Birchiș?  

Mesajul meu pentru credincioșii din biserica pe care o reprezint, 
cât și pentru ceilalți credincioși creștini, care sunt de fapt frații noștri, 
fiindcă toți credem în Isus Hristos și vrem să ajungem în acel loc  
ideal pe care Hristos îl pregătește pentru toți, mesajul meu este să 
privim mai mult în sus. Să privim mai mult cerul, fiindcă până la  
urmă de acolo ne vine salvarea și toate cele bune. Asta nu înseamnă 
că nu trebuie să fim preocupați și de lucrurile pământești, dar să 
înțelegem că ceea ce se află aici pe pământ e vremelnic, de scurtă 
durată, iar adevăratele valori sunt sus. Veșnicia vine după viața de 
pe pământ.  

ANUNȚ

Colectarea deșeurilor de hârtie, carton, sticlă, plastic se 
face din poartă în poartă.

Deșeurile voluminoase și cele rezultate din constructii, se 
vor colecta în funcție de solicitările primite de la locuitori.

DEEE - deșeuri de echipamente electrice și electronice - 
provenite de la gospodăriile particulare, se vor colecta o dată 
pe trimestru, în funcție de solicitările primite de la locuitori.

Primar Ioan GUȚU

Festivalul plăcintelor 2023

Sfaturi duhovnicești
Părintele Dionisie IgNAT

În orice situație, dacă te porți cu celălalt ca și cum i-ai fi 
inferior, ca și cum ai fi mai jos decât el, ieși câștigător în 

toate privințele. Și duhovnicește ești câștigat, la Dumnezeu – că 
aceea este cel mai important –, dar și cel care te vede, chiar de ți-ar fi și cel 
mai mare dușman, se folosește. Nu se poate să nu se folosească. Și cel mai 
mare dușman al tău se îmblânzește dacă ești cu smerenie, că lucrează harul 
lui Dumnezeu. Dacă te porți cu superioritate, și cel mai intim prieten al tău 
se îndepărtează de tine. Așa poți câștiga cel mai bine pe aproapele tău.
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Pagină coordonată de Silviu LAZĂR

BATA
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

„Acest festival nu este unitar decât în inima domnului Ion Micurescu!“

A doua zi după ce-am văzut noua ediție a „Festivalului 
Vânătorilor” de la Lipova, m-am gândit că acest festival 

poartă cu el parte din sufletul celui care i-a pus temeiul, care l-a zidit 
pe jumătate suit în cer, pe jumătate ascuns lângă misterul codrului. 
Dovadă că, dacă anul trecut, pentru întâia dată, „Festi-
valul Vânătorilor” s-a dezrădăcinat din locul obârșiei 
sale mutându-se, de voie, de nevoie, la Arad, în anul 
acesta s-a vrut mai aproape de omul care i-a fost și care 
îi va rămâne părinte: inginerul Ion Micurescu, venind la 
Lipova, adică mai aproape de casă. Și a fost bine așa. 
Pe de altă parte trebuie să spun că acest festival nu este 
unitar decât în inima domnului Micurescu  și numai în-
tre hotarele comunei sale. Și știți de ce? Pentru că, a pu-
tea gândi și a reuși să dai contur unui astfel de vis, este 
nevoie să calci pe drumuri măturate de lupi, mânat de 
dorul de-a risipi în flacăra sudorii câinele vântului, cu 
botul plin de ierburi crude. Cu această călcătură de taină 
pe care o cunoaște numai badea Ion, poți vedea pasul 
câinelui, frecat de căpățâna lunii răsărind din gorgane.  

Și la Arad, și la Lipova, și oriunde va mai avea el loc, și eu 
îi doresc cât mai multe „raze”, acestui „Festival al Vânătorilor” îi 
va lipsi povestea, povestea aceea pe care numai badea Ion o putea 
nara, poveste pe care eu, ascultându-l, mă simțeam prizonier sub un 

portal ornat cu laur, și-mi sprijineam sufletul într-un p 
at de pușcă ornat cu stele. Și noaptea era plină de cân-
tec, toate nopțile festivalurilor ținute la Bata erau pline 
de cântec plutind peste oalele de răchie amestecate cu 
piper. De altfel, cât timp a durat la Bata „Festivalul 
Vânătorilor”, toate nopțile erau ca o moară în care 
sună un clopot tainic cu dorința de a aduce un oma-
giu prieteniei și, în această prietenie, ni se îngăduia și 
nouă, nepurtătorilor de arme să pricepem că prietenia 
înseamnă inițiere, răbdare, încredere. Intră în ea și puțin 
busuioc și puțin mister și, uneori, și o rană arzând.  

O, Doamne, câte pogoane de coajă de pâine au 
mâncat oaspeții celor multe ediții ale „Festivalului 
Vănâtorilor” la Bata fără să știe că la mijloc stă ascuns 
adevărul grâului!

Vasile TODI

ANUNȚ

Comuna Bata anunță publicul interesat asupra depunerii solicitării 
de emitere a acordului de Mediu pentru Autorizare - elaborare 

documentație pentru autorizarea lucrărilor de construcții - asigurarea 
scurgerii apei în localitatea Bata, județul Arad, propus a fi realizat în intra-
vilanul comunei Bata, (CF nr. 305012, 305969), județul Arad.

Informațiile privind proiectul propus pot fi consultate la sediul APM 
Arad, str. Splaiul Mureșului, FN, jud. Arad, în zilele de luni - vineri, între 
orele 9 - 14, la sediul titularului din comuna Bata nr. 166, județul Arad.

Observațiile publicului se primesc zilnic la sediul APM Arad, din 
Arad, str. Splaiul Mureșului, FN, județul Arad.

(...)
III. Masa

Din văzduh abia s-aude
Ţipăt jalnic de prigorii...
Cu ciubote mari şi ude
Stau la masă vânătorii.

Toţi cu puşca lângă geantă,
Guralivi şi orăşeni,
Pun o pată discordantă
Pe căpiţa de strujeni.

Şi e frig, şi toţi îngheaţă...
Şi din când în când nu strică,
Începând de dimineaţă,
Câte-un strop de săcărică...

- Într-o toamnă, zice unul,
La un capăt de răzor
M-am oprit să scot tutunul...
Când, de jos, de la picior,

Fără veste văd că-mi sare
Un şoldan cât un viţel,
Şi stârneşte-n goana mare
Alţi vreo şapte după el!

Trag cu ploaie în grămadă,
Fără să ţintesc deloc...
Cine s-aştepta să-mi cadă
Patru iepuri dintr-un foc?...

- Astea sunt invenţii pure...
Mie mi s-a întâmplat,
La o goană-ntr-o pădure,
Un mister adevărat.

La vânătoare
George TOPÂRCEANU

Nici nu m-aşezasem bine,
Stam cu puşca subsuoară...
Când deodată lângă mine
Se opreşte-o căprioară.

Stă şi-ascultă, imobilă...
Eu atunci - mă ştiţi cum sunt -
M-a cuprins un fel de milă:
Am oftat... şi-am tras în vânt.

Când văzu că “umplutura”
Trece fără s-o atingă,
Ea şi-a-ntins la puşcă gura
Şi-a-nceput... aşa s-o lingă...

- I-auzi colo, ce curaj, mă!
Asta şi-a-ntrecut perechea!
... Buruienile din preajmă
Trag şi ele cu urechea.

Un măceş de două şchioape
Zice-n taină unui spin:
- Dumneata eşti mai aproape,
Ia-l de mânecă puţin! (...)

Ne-am interesat pentru dumneavoastră
Acordarea stimulentului de inserție

Ordonanța de urgență a Guvernului nr. 111/2010 privind conce-
diul și indemnizația lunară pentru creșterea copiilor menționează 

în articolul 7 – (1) Persoanele care, în perioada în care sunt îndreptăţite 
să beneficieze de concediul pentru creşterea copilului, prevăzut la art. 2 
alin. (1), obţin venituri supuse impozitului potrivit art. 3 au dreptul la un 
stimulent de inserție în cuantum lunar de 50% din cuantumul minim al 
indemnizaţiei stabilit la art. 2 alin. (2).

Cât este stimulentul de inserție 2023
Conform Legii nr.225/2021, începând cu anul 2022, Indicatorul So-

cial de Referință (ISR), care se calculează în funcție de rata inflației, se 
va majora automat în luna martie a fiecărui an. Creșterea anuală a ISR va 
atrage majorări ale tuturor beneficiilor de asistență socială – indemnizație 
creștere copil, stimulent de inserție, șomaj etc. Însă dacă rata anuală medie 
a inflației are valoare negativă, se păstrează ultima valoare a Indicatorului 
Social de Referință.

Institutul Național de Statistică a anunțat în 2023 că rata inflației 
pentru 2022 a fost de 13,8%, ceea ce înseamnă că Indicatorul Social de 
Referință ISR 2023 va crește de la 525,5 lei la 598 de lei. Prin urmare, 

în 2023, valoarea stimulentului de inserție 
pentru persoanele care se întorc la serviciu 
înainte ca bebelușul să împlinească 6 luni 
este de 1576 lei, iar valoarea stimulentului 
de inserție pentru cei care se întorc la job 
după ce copilul împlinește 6 luni va fi de 
683 de lei. Aceste sume sunt valabile în-
cepând cu 1 martie 2023.
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Pagină realizată de prof. Roxana DAMIAN

„Eu m-am născut cu această trăsătura firească de a fi lângă oameni, de a-i ajuta, 
de a-i sprijini, de a fi de omenie, cum se zice...!“

BUCOVAT
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

(
Ec. Titu BOJIN

u Hotărârea nr. 52 din 21.09.2023 privind alegerea 
preşedintelui de şedinţă; u Hotărârea nr. 53 din 21.09.2023 
privind vânzarea directă a terenului atribuit în suprafață de 500 
mp, situat în comuna Bucovăț, sat Bucovăț nr. 408, înscris în 
C.F. 403856-nr. cad. 403856, către d-na Paven Alina-Came-lia 
în calitate de proprietară a construcției; u Hotărârea nr. 54 
din 21.09.2023 privind desemnarea reprezentantului Consili-
ului Local Bucovăţ în Consiliul de Administrație al Școlii Gim-
naziale Bucovăţ, pentru anul școlar 2023-2024; u Hotărârea 
nr. 55 din 21.09.2023 privind aprobarea rectificării Bugetului 
local R4 trimestrul III-IV- 2023 al comunei Bucovăț, județul 
Timiș; u Hotărârea nr. 56 din 21.09.2023 privind aprobarea 
documentației întocmite de către SC MS-CAD SRL cu privire 
la Dezlipire teren CF 404070 în trei loturi; u Hotărârea nr. 
57 din 21.09.2023 privind avizarea Planului Urbanistic Zonal 
„Locuințe cu fruncțiuni complementare”, jud. Timiș, comuna 
Bucovăț, sat Bucovăț FN, CF 400265 si CF 401264. 401267, 
beneficiar SC ARG INVEST STUDIO SRL; u Hotărârea 
nr. 58 din 9.10.2023 privind înscrierea unui drept de servi-
tute de trecere, auto și pietonal, pentru suprafata de 372mp, 
din terenul proprietate privată a comunei Bucovăț, identificat 
cu CF nr. 402851 în favoarea Societății KAW CITYCON-
STRUCT SRL.

Transparență administrativă

Domnule președinte Titu Bojin, dacă tot ne întâlnim în această 
frumoasă comună, sunteți amabil să-mi acordați un interviu?  

Cu plăcere! Dar spune-mi înainte de a începe dialogul nostru, ce 
mai face șeful dumitale, Vasile Todi?  

Dar, domnule președinte, Vasile Todi este colegul meu, al nos-
tru, al tuturor celor care pregătim Jurnalul interregional Banatul. 
Dânsul nu agreează termenul de «șef».  

Nu s-a schimbat...  
Așa a fost mereu?  
De când îl cunosc mereu a fugit de titluri și funcții. Și știu ce 

spun, pentru că eu sunt omul care l-am dorit în echipa mea în perioa-
da când mă aflam la conducerea Consiliului Județean Timiș și el m-a 
refuzat spunându-mi: „Domnule președinte, cel mai mare câștig al 
meu a fost acela că nu am avut niciodată stăpân!”  

Nici doamnei Grapini nu i-a fost ușor să vă convingă pe 
dumneavoastră să acceptați conducerea Partidului Umanist Social 
Liberal Timiș. A spus chiar dânsa: „Nu mi-a fost ușor să îl conving 
pe domnul Bojin să fie președinte, dar mă bucur, fiindcă politica 
social-liberală este de centru stânga. Este foarte asemănătoare cu 
politica pe care domnul Bojin a făcut-o dintotdeauna. El este un 
umanist nativ, un altruist, un om care a știut permanent să fie alături 
de oameni și să îi ajute”. Iubiți oamenii, domnule președinte?  

Doamnă profesor, eu m-am născut cu această trăsătura firească 
de a fi lângă oameni, de a-i ajuta, de a-i sprijini, de a fi de omenie, 
cum se zice. Eu întotdeauna m-am considerat un bun administrator, 

Comuna Bucovăț, abia de la venirea domnului Gheorghe Pop în fruntea adminstrației sale, a început să 
devină ceea ce merită cu prisosință, adică o așezare bine gospodărită, o comună care cu fiecare zi devine 

tot mai atractivă pentru timișorenii care își construiesc locuințe aici dorind să scape din orașul care nu mai este 
demult al „florilor”. „Omul sfințește locul”, mi-am reamintit vechea zicală apropiindu-mă de sediul îngrijit al 
primăriei, unde, spre plăcuta mea surprindere, l-am întâlnit pe domnul Titu Bojin. Dorind să îl prezint cititorilor 
în începutul acestui interviu, Vasile Todi mi-a spus: „Doamnă Roxana, numele lui Titu Bojin a trecut de mult de 
hotarele județului Timiș. De ce ar avea nevoie de prezentare un om ca domnia sa? Despre ceea ce a făcut el pen-
tru acest județ, numai cei căzuți în păcatul nerecunoștinței nu mărturisesc. Lasă doar interviul, ca să bucurăm 
oamenii.” I-am urmat îndemnul...  

nu un mare politician și un om de acțiune pentru realitățile din jurul 
nostru, din județul Timiș, care este un județ greu.  

Apropo de județ, cum vi se pare el astăzi?  
Dezvoltarea unui județ, a unei regiuni, este un fenomen complex 

care nu ține strict de conducerea lui. Sunt mulți factori care pot per-
turba bunele intenții ale decidenților săi.  

Domnule președinte, aș dori un răspuns mai puțin diplomatic. 
Unul mai concret.  

În acest caz am să reiterez ceea ce am declarat nu demult, 
anume că lucrurile nu merg deloc bine în județul Timiș. Mă uit cu 
dezamăgire la ce se întâmplă la consiliul județean. După patru ani 
ai domnului Dobra nu prea a ieșit niciun proiect deosebit care să 
poată să demonstreze capacitatea consiliului județean, după alți trei 
ai domnului Nica – care mai mult lipsește de la CJT – cu regret o 
spun că… după șapte ani, la nivelul județului nu s-a întâmplat mai  
nimic. Nu e un proiect de județ care să se vadă, nu e o sală polivalentă, 
un stadion, discutăm de zeci de ani, discutăm de un aquapark, legă-
tură la autostradă ș.a. Cu un președinte lipsă care nu ajunge pe la CJ, 
care nu reușește să poată coagula o echipă profesionistă (…). Îmi 
pare rău că conchid astfel, dar în ultimii ani Timișul are rateuri după 
rateuri.  

Domnule Titu Bojin, vă mulțumesc pentru acest dialog! 
Și eu vă mulțumesc și felicit întreg colectivul dumneavoastră 

de redacție pentru modul în care editați și distribuiți acest jurnal în 
spațiul de vest al țării.  

l În luna octombrie, elevii clasei a 
III-a au sărbătorit Ziua Mondială a Poștei.  
Aceștia au redactat o scrisoare pentru 
membrii familiei. Scrisorile au fost cât se 
poate de reale, iar plicul și timbrul nu au 
putut lipsi. Cu această ocazie elevii și-au 
dorit să le reamintească părinților, fraților, 
bunicilor cât de mult îi prețuiesc.

l Activitate de „investigare” la clasa a 
V-a. Elevii s-au întâlnit prima dată cu hârtia 
indicatoare a ph-ului! Au descoperit celulele 
și au făcut comparații între celulele microsco-
pice și cele macroscopice! Elevii se bucură de 
activități practice care activizează și stârnesc 
interesul pentru învățare!

l Ziua Educației, sărbătorită la 
Grădinița Bazoșu Nou, de grupa mijlocie 
și mare, prin desfășurarea unui concurs cu 
probe sportive. La finalul competiției co-
piii au primit câte o medalie.

Rubrica școlii
Activități la Școala Gimnazială Bucovăț
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Pagină coordonată de Laura Cristina MIRCEA

Călin MĂDĂLUȚĂ - Paroh al Bisericii Ortodoxe „Sfinții Arhangheli Mihail și Gavriil“ din Săvârșin

„Avem un sprijin real din partea domnului Ioan Vodicean!“

Preabunule Părinte, spațiul tipogra-
fic nu mi-a îngăduit să vă întreb luna trecută, dar o fac acum, 
întrebându-vă ce părere aveți de tineretul actual, cum reacționează 
el față de biserică și față de Dumnezeu?  

Doamnă Laura, referindu-mă strict la tinerii comunei noastre, 
pot să vă spun că avem mulți tineri și copii care vin la biserică în 
Săvârșin și sunt practicanți ai credinței creștine. Urmează Sfinta 
Liturghie, vin la slujbe sâmbăta și duminica, în sărbători și urmează 
cu evlavie Sfânta Scriptură și învățăturile creștine.  

Mulți?  
Nu sunt foarte mulți, este adevărat, dar tineretul continuă să vină 

la biserică și mulți sunt în corul bisericii. Avem și 23 de copilași care 
sunt la cor și urmează repetițiile. Le place foarte mult să vină la cor, 
sunt elevi de la clasa I, până în clasa a VIII. E foarte frumos și plăcut 
să lucrez cu ei. Tinerii sunt receptivi față de biserică, la fel ca și cu 
școala.  

De unde pornește...  
Totul pornește de acasă, de la educația primită în cadrul casei 

părintești. Și școala depinde de învățătura ce o primește copilul de 
la părinți, precum și biserica depinde de moștenirea pe care copilul 
o obține de la părinți. Copiii depind de formația morală și spirituală 
creată în familie ca viitori cetățeni ai țării.  

Preaonorate Părinte, de ce ați înființat acest cor? Reprezintă el 
un proiect foarte interesant și de mare impact pentru o comunitate 
locală?   

„Ca să cunoști Săvârșinul, binecunoscut drept «Vatră regală» trebuie, după cum spune edilul său, domnul 
Ioan Vodicean, să poposești măcar pentru câteva ore sau mai mult, pentru ca ochii tăi să poată fi mângâiați de 
frumusețea peisajului, auzul tău să fie stimulat de cântecul păsărilor și murmurul apelor, pentru ca să te poți 
bucura de generozitatea naturii din această zonă, de ospitalitatea și bunătatea oamenilor locului.” Poposind și 
în această lună în peisajul mirific al acestui loc, am continuat dialogul meu cu Preaonoratul Părinte Cătălin 
Mădăluță.  

Doamnă, o să vă spun un adevăr care o să vă surprindă, de fapt, 
de la copii a venit interesul și ei au vrut să înființăm acest cor. Elevii 
au venit și au asistat pe lângă corul mare și au fost încântați. Așa s-au 
convins singuri că ar dori să aibă și ei un cor. Astfel, am decis că ar 
fi chiar foarte bine ca și cei mici să aibă un cor numai al lor, destinat 
numai vârstei lor. Într-o discuție, ei au spus că vor să vină să cânte la 
cor, dar nu pot să cânte alături de cei mari. I-am întrebat dacă ar vrea 
să aibă un cor al copiilor. Au fost de acord. Au fost foarte bucuroși. 
Am avut deja mai multe repetiții.  

Iată cum sfânta bbiserica creștină este alături de copiii 
credincioși!  

Sigur că da, așa este! Încă o dovadă că biserica întotdeauna a 
știut să fie alături de oameni și preoții trebuie să găsească soluții și  
metode de a le deschide sufletul către Dumnezeu. Fiecare să le identi- 
fice în propria parohie. E foarte important să știi să te identifici cu 
credincioșii din parohie. Să știi să îi modelezi, conform învățămintelor.  

Preaonorate părinte, firesc este să vă întreb, în finalul dialogu-
lui nostru și care este relația dumneavoastră ca paroh cu Primăria 
comunei Săvârșin?  

Avem un sprijin real din partea domnului Ioan Vodicean, mai 
ales în cazul deplasărilor la festivaluri sau când avem nevoie de o 
sală pentru spectacol. Domnul Vodicean ajută și material și spiritual 
Biserica Ortodoxă Săvârșin cu tot ceea ce avem nevoie în activitățile 
culturale, mai ales că și domnul primar Vodicean este om de cultură, 
fiind un cunoscut poet în dialect bănățean.  

Let’s Do It, Romania! 

Ca parte a proiectului „Let’s do it, Romania!”, în locali-
tatea Săvârșin, județul Arad, opt voluntari angajați 

ai Sistemului de Gospodărire a Apelor Arad - Formația de 
lucru Săvârșin, alături de 50 de elevi și 3 cadre didactice de la 
Liceul „Regele Mihai I” Săvârșin, au colectat 25 de saci (cu 
capacitate de 120 litri) cu diferite tipuri de deșeuri de la PET-
uri la hârtie și ambalaje alimentare.

Voluntarii noștri, mai mici și mai mari, au fost hotărâți 
să continue să se implice în acțiuni care să contribuie la pro-
tejarea mediului și la construirea unui viitor mai curat pentru 
toți membrii comunității lor.

Rubrica școlii
Recompensă pentru elevi

Un alt an, o altă recompensă pen-
tru elevii premianți de la Liceul 

Tehnologic „Regele Mihai I“  din Săvârșin.  
O frumoasă excursie la Păltiniș cu vizite 
la Complexul Brambura-Avrig,  Povestea 
Calendarului și Valea Zânelor - Porumbacu 
de Sus, Muzeul Astra-Sibiu. 

Mulțumim Consiliului Local Săvârșin 
și domnului primar Ioan Vodicean. Sperăm 
ca aceste recompense să-i motiveze pe ele-
vii noștri ca anul viitor să fie și mai multe 
premii I.

Din albumul comunei Săvârșin

O dupăamiază frumoasă de toamnă petrecută alături de cei care au dorit să marcheze Ziua 
Internațională a Persoanelor Vârstnice.  Să vă dea Dumnezeu sănătate tuturor, atât celor prezenți 
la eveniment, cât și celor care, din binecuvântate cauze, nu au putut să participe. La mulți ani!

Ioan VODICEAN
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BUZIAS,
„Evenimentele culturale din orașul nostru sunt departe de a se termina!“

Pagină realizată de Ana-Maria LAZĂR

Sorin MUNTEANU - Primar al orașului Buziaș

În luna septembrie, a avut loc tradiționalul Ker-
wei la Buziaș. Programul manifestărilor a în-

ceput cu o procesiune în cimitirul catolic. Apoi a avut 
loc un program de muzică și dans cu un renumit DJ.

A doua zi programul a început cu ridicarea pomu-
lui de Kerwei, iar seara locuitorii și invitații s-au bucu-
rat de muzică și dans.

A treia zi dimineașa a avut loc întâlnirea perechi-
lor în Piața Libertății, apoi parada și dansul cu prima 
pereche, urmată de Liturghia solemnă de la Biserica 
Catolică, iar la orele prânzului a fost programată parada 
perechilor pe traseul Liceul Buziaș- Biserica Ortodoxă 
și Primărie. Parada a fost reluată după-amiaza, locuito-
rii, și nu numai, bucurându-se apoi de un program cul-
tural și un concurs de popice.

„Evenimentele culturale din orașul nostru sunt de-
parte de a se termina. Acum, în toamnă, vom culege 
roadele la Festivalul Papricașului și Vinului la care vă 
invit să veniți în număr cât mai mare. Mă bucur enorm 
că acest festival a devenit, în doar câțiva ani, o tradiție 
pentru orașul nostru și că aduce foarte mulți turiști în 
Buziaș. La fel ca în fiecare an, am pregătit o serie de sur-
prize pentru care, cu siguranță, vă veți bucura. De la bu-
cate savuroase, la vinuri alese din cramele de pe dealul 
Silagiului. Din toate acestea ne vom infrupta pe ritmuri 
muzicale. Și din punct 
de vedere muzical am 
pregătit surprize pen-
tru dumneavoastră și 
am încredere că vese-
lia va fi la ea acasă, la 
noi, la Buziaș“, a de-
clarat edilul orașului 
Buziaș, domnul Sorin 
Munteanu.

Campanie de toamnă

Primăria orașului Buziaș organizează „Campania de toamnă privind 
salubrizarea generală“, în cadrul căreia deșeurile vegetale rezul-

tate din curățirea arborilor și a viței de vie, depozitate la bordura carosabi- 
lului, vor fi colectate în perioada 1-16 noiembrie 2023, conform tabelului 
alăturat.

Totodată, în data de 17 noiembrie 2023 se organizează „Campania de 
Colectare DEEE-uri“, privind colectarea de echipamente electrice și elec-
tronice uzate, care vor fi ridicate doar în această zi din Buziaș, Bacova și 
Silagiu. 

Primăria adresează cetățenilor rugămintea de a depune aceste obiecte 
la bordura carosabilului numai cu o zi înainte de ziua programată pentru 
colectare, respectiv 16 noiembrie 2023.
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Pagină realizată de Silviu LAZĂR

Tabăra Lions Quest Izvin s-a desfășurat cu 
multă bucurie. Zâmbetele a 32 de elevi din 

clasele a IV-a și a V-a au strălucit pe întreaga durată a 
activităților în care aceștia s-au implicat cu emoție și 
entuziasm. Au fost trei zile minunate. 

Bucurie, zâmbete, multe activități noi, jocuri, 
emoții și multe diplome! Profesorii au fost și ei 
încântați de activitățile desfășurate în cadrul Taberei 
Lions Quest.

Mulțumim trainerului Gabi Ilies! A fost o 
plăcere să fie alături de clubul nostru, în proiectul Li-
ons Quest! 

Muțumim colegelor noastre Claudia Câmpeanu 
și Laura Vițian, care au petrecut toată ziua la Iz-

Elevii claselor a IX-a de la Liceul 
Teoretic Recaș au explorat lumea 

științei în cele mai inedite,  interactive și cap-

Elevi cu care ne mândrim
Rut Stan

Eleva Rut Stan din clasa a X-a B, 
de la Liceul Teoretic Recaș, a câș-

tigat Premiul III la concursul național de 
desen cu tematică științifică, în cadrul eve-
nimentului „Noaptea Cercetătorilor Euro- 
peni“. Felicitări Rut! Felicitări doamnei 
profesor Podaru Ileana pentru coordonare!

tivante moduri, alături de studenții Facultății 
de Fizică, în cadrul celui mai așteptat eveni-
ment al toamnei, „Noaptea Cercetătorilor Eu-
ropeni”. 

Experimentele trăsnite și inedite au sur-
prins fenomene ale naturii din viața cotidiană, 
cărora fizica le conferă o explicație științifică 
spectaculoasă. 

Cu așa echipă merită să te mândrești!
Coordonator - prof. Podaru Ileana. 

Felicitări!

Tabara Lions Quest Izvin a ajus la final!

vin, alături de copii. 
Mulțumim Norica 
Giru, Ramona Oltea-
nu, Carmen Ghighi-
licea, Monica Trușcă, 
Lili Ghibea, Olimpia 
Ciobanu, Daniela Trif, 
Ozana Khon, Manu 
Moraru, Ana-Maria 
Stoica pentru prezență 
și sponsorizări!

Cramele Recaș - „Science & Wine”

În luna octombrie ne-am bucurat să deschidem seria evenimentelor „Science & Wine” ce 
îmbină arta cu știința, curiozitatea cu descoperirea, vinul cu socializarea. 

Ca parte a proiectului „Timișoara 2023  – Capitala 
Culturală Europeană”, ne-am bucurat să fim alături de 
personalul de cercetare al Universității Politehnice din 
Timișoara, în cadrul unei prezentări realizate de prof. univ. 
Călin Popa, cercetător în cadrul Facultății de Automatică și 
Calculatoare despre inteligența artificială folosind mode-
le de învățare profundă, cu accent pe sistemele autonome.

Acestea au fost completate ideal de prezentarea realizată de Narcis Georgiu, sommelierul 
nostru, despre cum, în fiecare recoltă, „știința vinului” se întrepătrunde cu expertiza vinifica-
torilor și cu bogăția naturii.

Mulțumim tuturor invitaților noștri pentru participare, așteptăm cu drag următoarea ediție!
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  Pagină realizată de Ana-Maria LAZĂR

„Luna care a trecut ne-a oferit cea mai 
bună ocazie pentru a ne aminti de cei care 
ne-au oferit atât de mult și de a conștientiza 
nevoile, dar și potențialul seniorilor.

Cu acest prilej, i-am cinstit pe toți  
concetățenii noștri ajunși la vârsta înțe-
lepciunii, fiindu-le recunoscători pentru tot 
ce au construit pentru noi.

Vârsta trebuie să fie un motiv de mân-
drie, un amalgam de amintiri, bucurii sau 
încercări care clădesc experiența de viață a 
fiecăruia dintre noi.

Rubrica școlii
Siguranța în școli

Reducerea manifestărilor violente în mediul școlar și a con-
sumului de substanțe psihoactive trebuie să fie priorități 

permanente atât pentru toate instituțiile care au un rol în asigurarea 
unui mediu sigur la școală, cât și pentru personalul școlii și părinți.

„Siguranța în școli este prioritatea Ministerului Educației și a 
instituțiilor cu responsabilități în acest sens!

Acesta a fost mesajul care a adunat astăzi, la Prefectura București, reprezentanți 
ai tuturor instituțiilor implicate în asigurarea siguranței în școală și în proximitatea 
ei, în Municipiul București. 

Întâmpinăm provocări nu doar în privința siguranței în spațiile școlare, ci și în 
cele din apropierea școlilor. Mă bazez în continuare pe sprijinul autorităților locale 
pentru asigurarea pazei și pentru evaluarea clădirilor în vederea expertizării pentru 
încadrarea într-o clasă de risc seismic. 

Reducerea manifestărilor violente în mediul școlar și a consumului de substanțe 
psihoactive trebuie să fie priorități permanente atât pentru toate instituțiile care au un 
rol în asigurarea unui mediu sigur la școală, cât și pentru personalul școlii și părinți.

Felicitări pentru iniția-
tiva de a aduna la aceeași 
masă instituții implicate în 
asigurarea siguranței școlare 
și parteneri de dialog so-
cial! Aprecieri tuturor celor 
prezenți pentru eforturile pe 
care le fac pentru copii! Cu  
certitudine, «împreună» este 
soluția!“, a transmis Ligia 
Deca, Ministrul Educației.

„Vă mulțumim că zi de zi vă dăruiți cu profesionalism copiilor noștri, transmițându-le 
cunoștințele și întreaga experiență și pregătindu-i pentru pașii următori ai vieții!“

Luchian SAVU - Primar al comunei Șandra

Ziua Mondială a Educaţiei este sărbătorită în fiecare an la 5 
octombrie, începând cu anul 1994.

Desemnată de UNESCO, această zi mar-
chează semnarea, în 1966, a „Recomandării 
UNESCO/OIM (Organizaţia Internaţională a  
Muncii) privind statutul profesorilor”. Potrivit 
site-ului en.unesco.org, pentru a fi recunoscută 
şi sărbătorită la nivel internaţional, pentru ca  
principiile celor două recomandări să fie respec- 
tate de fiecare stat în parte, federaţia globală a  
Uniunii Sindicatelor Cadrelor Didactice „Educa- 
tion International” a lansat la 5 octombrie 1994  
o campanie de promovare a meritelor cadrelor didactice şi a contri-
buţiei aduse de acestea în procesul educaţional, la nivel mondial.

„5 octombrie, Ziua Mondială a Educației este o zi dedicată  
tuturor celor care formează caractere și modelează personalități,  

dar și momentul perfect pentru a vă adresa, 
dragi dascăli, recunoștința noastră pentru tot 
efortul și devotamentul pe care îl investiți în 
educație!

Vă mulțumim că zi de zi vă dăruiți cu 
profesionalism copiilor noștri, transmițân-
du-le cunoștințele și întreaga experiență și 
pregătindu-i pentru pașii următori ai vieții!

Fără școală și educație nu există evoluție, 
iar a evolua este o necesitate. 

La mulți ani de Ziua Mondială a Educației!“, a transmis prima-
rul comunei Șandra, domnul Luchian Savu.

La mulți ani, dragi seniori!
În această zi, dedicată 

cinstirii persoanelor vârst-
nice, doresc să exprim sen- 
timentele mele de respect 
și prețuire  față de toți cei 
care fac parte din familia 
părinților și bunicilor noștri, 
să le mulțumesc  pentru  
aportul semnificativ la dezvoltarea socie-
tății, pentru munca depusă în creșterea și 
educarea generațiilor noi. 

Să fim optimiști, să prețuim fiecare 

clipă a vieții și să păstrăm  
vii în suflet amintirile fru-
moase petrecute de-a lungul 
vieții.

Vă urez sănătate, feri-
cire, zile senine, liniște și 
clipe frumoase alături de cei 
dragi!

La mulți ani, dragi seniori!“, a transmis  
în încheiere, edilul comunei Șandra, domnul 
Luchian Savu, tuturor persoanelor vârstnice, 
pe pagina sa de facebook.
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CHECEA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

„A fost o acțiune în care toți am avut, pentru o clipă, aceeași vârstă!“

Pagină realizată de Ciprian GUȚU

Ion BREJE - Viceprimar al comunei Checea, cu atribuții de primar

„Una din experiențele frumoase pe 
care le-am trăit alături de consă-tenii mei, 
îmi spunea recent domnul Ion Breje, vi-
ceprimarul cu atribuții de primar, este 
aceea în care ne-am regăsit în efortul asu-
mat voluntar, de plantare a puieților de 
salcâmi în arealul comunei noastre. Sigur, 

te întâlnești la rugă, la început sau final  
de an școlar, dar când mare parte din obște, 
cu mic cu mare, se mobilizează pentru a face 
un serviciu întregii colectivități și, desigur, 
mediului înconjurător, este ceva cu totul  
special. M-aș bucura, desigur, să văd în 
pagina comunei noastre acel moment, așa 

cum se vor bucura toți cei care se vor regăsi  
în imagini, păstrând revista în raftul casei  
lor cu amintiri frumoase. 

A fost o acțiune în care toți am avut, 
pentru o clipă, aceeași vârstă“, a mai spus 
domnia sa, oferindu-ne cu amabilitate foto-
grafii ale acelei zile, spre publicare. 
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BARZAVA
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN
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Gabriel FAUR - Primar al comunei Bârzava

„Consătenii mei merită o comună frumoasă!“

   Pagină realizată de Ramona MIHEȚ

Ori de câte ori revin la Bârzava, aud vorbe frumoase despre primarul locului rostite de consătenii săi. Mă 
uit împrejur și le dau dreptate. Bârzava, una din cele mai întinse, dacă nu chiar cea mai întinsă comună 

a României, are în domnul Faur, în primarul Gabriel Faur un gospodar de nădejde. De aici și respectul oamenilor 
pentru acest om delicat și ospitalier. Cu ceva timp în urmă l-am întâlnit extrem de bucuros din motive sportive. 
Echipa sa de suflet „A.S. Viitorul Olimpia” promovase în liga a V-a în primul an de la înființare! M-a asigurat 
atunci că va acorda în continuare tot sprijinul acestor tineri, care prin rezultatul lor au făcut  cinste comunei. Apoi 
am vorbit și de altele, dar mai ales despre administrație.  

Așa cum am mai consemnat, în  
primul an de la înființare, echipa 

de fotbal „AS Viitorul Olimpia“ Bârzava a 
promovat în liga a V-a, cu acest prilej, dom-
nul Vasile Rad, vicepreședintele Asociației 
Județene de Fotbal din Arad, a conchis: 

„Omul care stă însă în spatele aces-
tui succes remarcabil este primarul Gabriel 
Faur, care merită întreaga considerație. 

Domnule primar, țineți lanț investițiile în comuna dum-
neavoastră!  

Asta și pentru că oamenii, consătenii mei, merită o comună 
frumoasă. În acest sens aș evidenția amenajarea unui parc la care țin 
foarte mult, un parc cu alei pietonale în proximitatea sediului admin-
istrativ al comunei.  

Ce înseamnă, în lei, în euro, această investiție?  
Investiția în sine se ridică la suma de 34.000 de euro!  
Cu sprijinul cărei agenții ați reușit această nouă investiție?  
Investiția este realizată prin Agenția pentru Finanțarea 

Investițiilor Rurale.  
Cred că ar fi de real interes, domnule primar, să-mi vorbiți 

și despre bugetul proiectului „O șansă pentru viitor în Comuna 
Bârzava“. Se poate?  

Despre bugetul proiectului „O șansă pentru viitor în Comuna 
Bârzava”, aferent celor două linii de investiții, vă pot spune că este 
de 724.736,75 lei fără TVA, respectiv 147.337,16 euro fără TVA. Cât 
despre asigurarea echipamentelor și a resurselor tehnologice digitale 
pentru unitățile de învățământ se ridică la suma de 281.668 lei, re-
spectiv 57.262,40 euro.  

Despre sălile de clasă?  
Despre asigurarea dotărilor pentru sălile de clasă preuniversi-

tare și laboratoarele sau cabinetele școlare este bine să consemnați că 
suma se ridică la 443.068,75 lei, respectiv 90.074,76 euro.  

Prin cine a fost realizat proiectul?  
Proiectul este realizat prin PNRR. Și, nu în ultimul rând, lucrăm 

la amenajarea unui teren sintetic la Școala Gimnazială Bârzava, pro-
iect realizat în parteneriat cu unitatea de învățământ. 

„Omul care stă însă în spatele acestui succes remarcabil este primarul Gabriel Faur, 
care merită întreaga considerație! “ 

                                                                              Vasile RAD,  vicepreședintele Asociației Județene de Fotbal  
Trebuie spus că nu doar echipa din  

Bârzava a fost readusă la viață, ci întreg  
fenomenul fotbalistic din această zonă a  
județului, care era într-o letagie. M-aș bu-
cura ca și anul viitor să ne vedem tot aici, 
să sărbătorim împreună promovarea în Liga 
a IV-a. La cât de profesionist și de ambițios  
îl cunosc pe primarul Gabriel Faur, aveți  
toate șansele!”  

Această toamnă a adus cu sine inaugurarea noului teren de fotbal al Școlii 
Gimnaziale Bârzava, prilej cu care a avut loc campionatul de fotbal și  

handbal al claselor a V-a, a VI-a și a 
VII-a, unde jocul în echipă și voia bună 
au învins.

Acest proiect a fost finanțat prin 
Programul Național pentru Reducerea 
Abandonului Școlar, în cadrul căreia 
Școala Gimnazială Bârzava este bene-
ficiar al proiectului F- PNRAS 1-2022-
2026.

Noul teren de fotbal al Școlii Gimnaziale BârzavaRubrica școlii
„Școala altfel“

Metodologia de organizare a Programului 
național „Școala altfel” va fi publicată în  

Monitorul Oficial. În anul școlar 2023-2024, prio-
ritățile Programului național „Școala altfel” au fost 
stabilite și au rolul de a contribui la dobândirea cunoș-
tințelor, abilităților și atitudinilor necesare pentru:

l prevenirea consumului de alcool, droguri și 
alte substanțe psihoactive în rândul copiilor și tin-
erilor;

l prevenirea și reducerea faptelor de violență 
verbală, fizică, psihologică - bullying, emoțională, 
sexuală, socială, culturală, cibernetică în rândul copi-
ilor și tinerilor;

l reacții adecvate în situații de urgență: acciden-
te, cutremur, incendiu, pandemie etc., inclusiv noțiuni 
de prim-ajutor.;

l prevenirea și reducerea faptelor de discrimin-
are în funcție de statutul social, economic sau cultu-
ral, naționalitate, etnie cetățenie, greutate, dizabili-
tate, vârstă în rândul copiilor și tinerilor;

l reducerea obiceiurilor alimentare nesănătoase, 
sedentarismului și utilizării excesive a tehnologiei.
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LIEBLING
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

„Optimismul, doamnă profesor, este biruința luminii asupra întunericului!“
Ioan Gheorghe MUNTEANU - Primar al comunei Liebling

Domnule primar, stăm de vorbă în 
centrul unei comune căreia i-ați dedicat și 
îi dedicați în continuare, toată priceperea 
dumneavoastră de gospodar, de fiu al ei, de 

om. Ce înseamnă pentru dumneavoastră comuna Liebling?  
Acasă, indiferent unde sunt, doar aici mă simt acasă. Sigur, îmi 

puteți aminti de frumosul sat al copilăriei mele Murani, dar acolo am 
lăsat copilăria, adolescența mea, pe când la Liebling mi-am așezat 
rodul eforturilor mature.  

Care considerați că a fost cea mai importantă realizare a 
dumneavoastră ca primar?  

Înainte de a vă răspunde la întrebare, doresc să evidențiez faptul 
că o așezare se sprijină nu numai pe primar, ea se sprijină pe toți fii ei, 
asemeni coroanei unui copac pe tulpina sa și pe rădăcinile sale. Cât 
privește ceea ce dumneavoastră numiți „cea mai importantă realizare 
a mea ca primar”, țin să vă asigur, doamnă profesor Rodica Dobra, că 
eu consider că toate proiectele finalizate – mari sau mici – sunt foarte 
importante pentru comuna noastră, la fel cum sunt foarte importante 
și proiectele aflate în derulare.   

Bun, am înțeles că toate proiectele dumneavoastră, cum este și 
firesc, sunt importante dar aș vrea să mai întârziem puțin la subiec-
tul «proiecte» pentru a afla și consătenii dumneavoastră și, de ce 

Era o dimineață strălucitoare. Lumina dănțuia parcă și cobora din cer, revărsându-se peste pământ, peste 
sat, inundând pietrele, porțile, ferestrele, pulberea drumului. Întreaga fire râdea. Domnul Ioan Gheor-

ghe Munteanu, în fața primăriei, vorbea unor consăteni. Zărindu-mă, m-a poftit bucuros alături de dânșii, rea-
lizând, astfel, printre o discuție și alta, interviul de mai jos.  

nu, și cititorii noștri din alte județe, câteva din proiectele cu care ați 
pornit în aceste mandate destinate comunei dumneavoastră?  

Doriți să vi le enumăr pe toate? Vor crede oamenii că mă laud.  
Nimeni nu vă poate bănui de laudă, atâta vreme cât realizările 

dumneavoastră numai cine nu vrea nu le vede!  
Vă mulțumesc pentru apreciere și v-aș sugera să consemnați, în-

tr-o ordine absolut aleatorie, construirea unei săli de sport, asfaltarea 
satelor aparținătoare comunei noastre, este vorba de Iosif și Cerna, fi-
nalizarea lucrărilor la construcția noii Biserici Ortodoxe din comuna 
noastră și, deloc în ultimul rând, introducerea rețelei de gaz metan în 
comuna Liebling.  

Felicitări! Câteva din aceste obiective, din câte știu, se află în 
faza de bun capăt. Domnule primar, obișnuiesc să închei orice in-
terviu, după o sugestie a conducerii Jurnalului interregional „Ba-
natul” cu o întrebare adresată omului, nu primarului.  

Vă ascult!  
Domnule Ioan Gheorghe Munteanu, ați trecut recent printr-o 

cumpănă a sănătății și vă regăsesc optimist, deci aș dori să aflu, 
pentru tinerii mei cititori și nu numai, ce este optimismul în opinia 
dumneavoastră?  

Optimismul, doamnă profesor, este biruința luminii asupra în-
tunericului. 

 Vă vine să credeți?  
Drepturile producătorului care mai sunt?  

Guvernul a găsit soluția să acopere gaura de la buget: dublează amenzile 
pentru românii care fac țuică acasă. Pensiile speciale rămân nemodifi-

cate. Pentru românii care abia așteaptă recolta de țuică de toamna asta, veștile sunt 
rele: guvernul le-a pus gând rău producătorilor casnici de țuică, rachiu și palincă.  

Surse din cadrul cabinetului Ciolacu afirmă că se intenționează dublarea 
amenzilor pentru persoanele care fac rachiu sau țuică acasă, fără să anunțe. În mo-
mentul de față, legea prevede ca orice gospodărie care deține o instalație de făcut 
țuică trebuie să o întregistreze la o autoritate vamală.  

Dar acest lucru nu este de ajuns pentru a continua procesul de producție al 
băuturilor spirtoase, întrucât românii trebuie să-și declare în scris intenția de a face 
țuică, rachiu sau palincă la autoritatea vamală, precizând ce cantitate urmează să 
producă și ce materie primă va fi folosită pentru asta. După ce țuica, rachiul sau palin- 
ca au fost preparate și tot procesul de producție s-a terminat, producătorii trebuie să 
declare la autoritatea vamală cantitatea reală pe care au făcut-o. Apoi, auroritatea 
vamală va calcula valoarea accizelor pe care producătorul trebuie să le plătească.  

Pe viitor, cei care nu vor respecta aceste măsuri riscă să plătească amenzi de 
10.000 de lei – dublu față de suma stabilită în prezent prin lege. În schimb, dacă 
până acum obligațiile consumatorilor de țuică produsă în regim propriu apăreau 
doar pentru cantități mai mari de 50 de litri, acum limita a crescut la 200 de litri.  

Vlad Gheorghe, președintele Organizației Interprofesionale pentru Produse Ali- 
mentare din Legume și Fructe, spune că măsura îi va afecta oricum pe producători. 
„Întrebarea mea este: ce facem cu zonele care sunt cu livezi, cu pruni, cu zonele 
montane, în general? Dacă acolo există o 
tradiție specifică și pălincării renumite, ce 
va însemna pentru acei producători introdu-
cerea acestor cote? Asta este o aberație. Dar, 
încă o dată spun: nu ne dezicem de obligațiile 
statului român. Dar atâtea obligații… Drep-
turile producătorului care mai sunt? Unde să 
se mai orienteze el?”, a conchis președintele 
Organizației Interprofesionale pentru Pro-
duse Alimentare din Legume și Fructe.   Pagină realizată de prof. Rodica DOBRA

  Tradiții și obiceiuri din Liebling  

În comuna Liebling, apropierea Crăciunului nu 
e vestită doar de mirosul de şoric pârjolit sau de 

cozonaci scoşi din cup-
toare. Vânzoleala dina-
intea sărbătorii Naşterii 
Domnului are loc pe un  
fond sonor specific aces- 
tei perioade a anului.  

Dubaşii fac ultime-
le repetiţii, pentru că 
trecerea lor pe uliţe în 
Ajun şi de Crăciun este o sărbătoare pentru localnici. La 
rândul lor, gospodinele fac pregătiri pentru a-i primi în 
case cum se cuvine. Timp de două zile dubaşii colindă 
în lung şi-n lat comuna, oprindu-se la fiecare gospodar. 
Nu rămâne nici o uliţă nebătută de alaiul de feciori şi 
bărbaţi, nici o casă necolindată şi nici o fată nejucată.  

Pornesc în ajunul Crăciunului şi încheie colindatul 
în ziua sfântă a Naşterii Mântuitorului. Tradiţia a început 
în anii ’50, după care un timp a fost uitată. De câţiva 
ani, obiceiul a fost reluat, iar cei 24 de dubaşi colindă 
comuna, ca, la final, toţi localnicii să fie invitaţi la Balul 
Dubaşilor. Pe lângă cei 24 de feciori şi bărbaţi, alaiul e 
compus şi de doi cântăreţi la saxofon, unul la acordeon şi 
câţiva dansatori, care să le joace pe fetele gospodarilor.  

În ziua Crăciunului, seara, îmbrăcaţi în straie popu-
lare, purtând căciuli negre din blană de miel, ornate cu 
pene de fazan şi cu tricolorul, cu dube (tobe) dichisite cu 
ştergare populare, feciorii şi bărbaţii se pregăteau pen-
tru bal. Îmbrăcaţi în straie populare, micuţii au cântat 
colinde şi au dansat.
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SANANDREI
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN
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„Am continuat lucrările care se derulează în comuna noastră și am reușit 
să finalizăm multe dintre ele!“

   Pagină realizată de Ana-Maria LAZĂR

Claudiu COMAN - Primar al comunei Sânandrei

La Sânandrei au fost finalizate o se-
rie de lucrări, iar altele sunt în plină 

desfășurare, în toate localitățile din comună.
„Întrucât vremea bună ne-a permis, 

am continuat lucrările care se derulează în 
comuna noastră și am reușit să și finalizăm 
multe dintre ele, iar cu celălalte să avansăm 
considerabil“, a declarat edilul comunei.

Au fost finalizate toate lucrările la 
parcările din zonele de interes ale satului. 
Mai exact, a fost realizată o parcare pavată 
la Biserica Greco-Catolică, una la Biserica 
Adventistă și una lângă Biserica Ortodoxă, 
iar lucrările de așezare a pavajului au fost 
complet finalizate pe tot bulevardul central 
din Sânandrei, cu tot cu podețe și accesuri, 
până la ieșirea din sat.

Și la Carani se lucrează pentru pava-
re pe bulevardul central. Pe partea stângă 
jumătate din lucrare este finalizată, în timp 
ce pe partea dreaptă are loc o lucrare foarte 
amplă de alimentare cu energie electrică de 
la Orțișoara, cu subtraversare a căii ferate, 
pentru alimentarea cu putere mare a morii 
din localitate.

„Ne-am sincronizat astfel încât imediat 
după astuparea cablului, să putem monta 
pavajul, astfel încât după aceste lucrări am-
ple, întregul bulevard să fie complet modern-
izat”, a precizat primarul Claudiu Coman.

Pe de altă parte, și la Covaci se lucrează 
la asfaltarea accesurilor, se refac șanturile 
și se amenajează podețele. De asemenea, 
se lucrează la reabilitarea căminului cul-
tural, o lucrare de modernizare completă 
și complexă, refăcându-se de la instalațiile 
electrice până la spațiile interioare și fațadele 
exterioare.

Un alt obiectiv important care este 
aproape finalizat este sala de sport din 
Sânandrei. Lucrările la interior au fost ter-
minate, urmează să fie finalizate și exterio-
arele, apoi se vor realiza branșamentele la 
utilități și drumurile de acces. Dacă totul de-
curge conform planurilor, inaugurarea sălii 

urmează să fie făcută în prima parte a anului 
viitor.

De asemenea, se lucrează în continu-
are și la bazinul de înot. A fost finalizată 
partea structurală a bazinului, s-a lucrat la 
branșamentele la utilități și a ajuns și sticla 
cu care va fi îmbracată clădirea. Și în acest 
caz, autoritățile dau asigurări că lucrarea va 
fi finalizată și dată în folosință anul viitor.

În ceea ce privește lucrarea de introdu-
cere a sistemului de canalizare, cea mai mare 
parte a proiectului a fost deja finalizată. Se 
lucrează acum la gospodăriile de apă, după 
ce tubulatura a fost introdusă în pământ în 
toate cele trei sate.

La Sânandrei, conform constructorului, 
este prevăzută darea în folosință a rețelei de 
canalizare până la sfârșitul lunii martie, anul 
viitor, însă există posibilitatea ca acest lucru 
să se întâmple și mai devreme.

La Carani și Covaci, darea în exploatare 
va dura ceva mai mult, iar asta pentru că tre-
buie făcute o serie de lucrări suplimentare, 
care nu au fost anticipate sau prevăzute în 
proiectul inițial. Mai exact, este vorba de-
spre o subtraversare a drumului județean, 
a căii ferate, a apei și a drumului național. 
Pentru aceste lucrări au fost deja primite avi-
zele necesare, se lucrează la proiectare, iar în 
primăvară, din bugetul local, va fi susținută 
și această lucrare.

Pe lângă această subtraversare, la Cara-
ni mai trebuie echipată o stație de pompare, 
în fața la FNC, care costă foarte mult, dar 
care va fi realizată, de asemenea, din bugetul 
local.

„Pentru aceste proiecte, amintim că 
s-au atras fonduri europene și guvernamen-
tale și trebuie să venim și noi cu contribuția 
noatră, din bugetul local. Vreau să precizez 
că, și dacă nu am mai face nicio altă lucrare 
în comună, din banii colectați din impoz-
itele locuitorilor comunei nu am fi reușit 
niciodată să facem această investiție”, a spus 
domnul primar Claudiu Coman.
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Pagină realizată de 
prof. Luminița EFTENIE

„CEAUNUL ȘI GRĂTARUL“ - la Deta

Gramatica - în pași 
mărunți

Puțini din-
tre noi 

știu că atunci 
când căutăm 
forma corectă 
a unui cuvânt, 
nu trebuie să ne 
uităm în DEX 
(Dicț ionarul 
Explicativ al Limbii Române), 
ci în DOOM (Dicționarul Or-
tografic, Ortoepic și Morfo-
logic). Cea mai recentă ediție 
a lucrării a apărut în anul 
2021, sub egida Institutului de 
Lingvistică „Iorgu Iordan și  
Alexandru Rosetti”. Dacă DEX-
ul înmagazinează toate formele 
cuvintelor, chiar și pe cele ve-
chi, unele încă din 1975, cea mai 
recentă ediție DOOM (Doom3) 
reglementează formele actua- 
le. Aceasta poate fi consultată și 
online pe adresa: https://doom.
lingv.ro/.

În data de 30 septembrie 2023, în-
cepând cu ora 10:00,  a avut loc în 

parcul Anton Kratzer din Deta, o nouă 
ediție a festivalului culinar ,,CEAUNUL ȘI 
GRĂTARUL” susținut de Primăria Deta și 
Consiliul Local Deta, prin domnul primar 
Petru Roman. 

Pe lângă delicatesele participanților 
la competiție (52 echipe din toată zona 
și chiar din străinătate), organizatorii au 

pregătit și un amplu spectacol folcloric  
al ansamblurilor din Centrul Cultural  
Deta, avându-i drept invitați speciali pe 
îndrăgiții interpreți Denisa Gavriluț și 
Ciprian Pop, acompaniați de formația PRO 
DATINA. 

Seara s-a închieiat cu joc, cântec 
și voie bună, toți participanții având de 
câștigat de pe urma acestei sărbători a pri-
eteniei, dedicată roadelor toamnei.

Opatița - la zi de sărbătoare

Sâmbătă, 14 octombrie 2023, de la ora 10:00, a avut loc în curtea Căminului Cultural din Opatița, o 
nouă ediție a festivalului „CEAUNUL ȘI GRĂTARUL-OPATIȚA 2023” , organizată de Primăria 

și Consiliul Local Deta la inițiativa domnului primar, Petru Roman. Și de această dată, bănățeni din toată 
zona s-au întrecut în realizarea bucatelor delicioase precum: sarmale, gulaș, tocănițe, diferite fripturi la 
grătar sau tocane de legume. Tradiționalul spectacol folcloric oferit de organizatori a înfrumusețat seara 
de toamnă, înlesnind cultivarea prieteniei între localitățile din jurul orașului.
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PETRIS
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

„Vor fi montate camere de supraveghere pe stradă, în toate satele comunei!“

Pagină realizată de Beatrice PĂSĂRICĂ

Ionel BERARI - Primar al comunei Petriș

Un primar care își ține promisiunile!

Domnule primar Ionel Berari, 
dialogul dumneavoastră de luna 

trecută purtat cu colega mea s-a oprit chiar 
la a afla câteva reușite administrative din 
acest an. O pot face acum?  

Desigur! 
Vă rog!  

Doamnă Beatrice, în primele șase luni ale anului 2023, am  
putea aminti de un proiect care a fost dezvoltat prin GAL, în scopul 
achiziției de utilaje pentru dotarea compartimentului servicii din 
cadrul primăriei. Am cumpărat o tocătoare și altele. Tocătoarea e  
cea mai importantă, fiindcă reușim să tocăm pe marginile șanțu- 
rilor și dincolo de șanțuri bălăriile, să dăm un aspect îngrijit dru- 
murilor,  mai ales că anul acesta a crescut foarte mult iarba pentru că a 
plouat. Avem un proiect și cu programul  Anghel Saligny. Am ajuns în  
etapa finală. Așteptăm să semnăm contractul de finanțare și în  
același timp am demarat procedura de achiziție de licitație, astfel  
că, atunci când avem semnat contractul de finanțare, să fie finali- 
zată și procedura de licitație, de achiziție a lucrărilor, să le de- 
marăm.   

Domnule primar, este clar că lista e lungă. Ce mai urmează?  
Mai avem două proiecte prin Administrația Fondului de Mediu, 

în scopul îmbunătățirii performanței energetice a clădirilor școlilor. 
Am putea spune că aici se va folosi această inteligență artificială. Vor 
fi panouri fotovoltaice montate, vor fi surse de căldură, vor fi izolate 
termic clădirile. Am ridicat ultimele avize de la ISU și putem finaliza 
proiectul tehnic, să demarăm procedura de licitație. Mai am un pro-

iect prin AFIR. E vorba de montarea unui sistem de supraveghere 
în comună. Chiar în cursul acestei luni a fost aprobat și să demarăm 
lucrările.  

De ce era important acest sistem de supraveghere?  
E foarte important pentru comună, fiindcă vor fi montate camere 

de supraveghere pe stradă, în toate satele comunei, în punctele impor-
tante de la intrare și ieșire, în apropierea școlilor, la primărie, la dis-
pensar în centrul localităților. Astfel, vor fi camere de supraveghere 
și server de colectare și de menținere a informației pentru o perioadă 
de timp. Efectul va fi clar, va duce la creșterea gradul de securitate în 
comună. Cetățenii vor fi informați, vor fi și pancarde de atenționare 
ca să se cunoască faptul că sunt camere care supraveghează perma-
nent, zi și noapte. „Zonă supravegheată video!”. Este foarte impor-
tant acest lucru.  

Cu asfaltarea cum stați?  
Mai avem un proiect foarte important, unde deja au început  

lucrările. Se vor moderniza la Obârșia ultimii 4 km de pe drumul 
județean care nu erau asfaltați. Acum îi vom asfalta. Lucrarea este 
prin Compania Națională de Investiții, CNI.  

Un proiect important!  
Acest proiect este foarte important, fiindcă acolo nu era asfalt. 

Erau drumuri de piatră, care atunci când ploua se deteriorau. E foarte 
necesar acest proiect, fiindcă se va construi aproape 1 km de ziduri 
de sprijin. Atunci când ploua, drumul era afectat. Se făceau inundații, 
apăreau gropi. Prin acest proiect, se vor construi ziduri de protecție 
pe câteva sute de metri. Drumul urmează firul văii și se va regulariza 
și cursul văii prin acest proiect. Nu vor mai fi nici inundații. 

Așa s-ar putea intitula observațiile 
președintelui Consiliului Județean 

Arad, privind activitatea domnului Ionel 
Berari, după cum aflăm chiar de la domnul 
Iustin Cionca: „Lucrări istorice în comuna 
Petriș! În trei luni, 1500 de metri de parapeți 
pentru protejarea satului Obârșia au fost 
construiți ca parte a proiectului de moder- 
nizare a Drumului Regelui, care leagă 
Petrișul de Vața! 

Astăzi sunt pe șantier cu primarul Be-
rari și după discuția cu constructorul vă dau 
o veste bună: la mijlocul lunii viitoare, dacă 
vremea ne permite, avem deja primul strat 
de asfalt pe cei 4 km ai drumului! Cum spu-
nea domnul primar: „Consiliul Județean nu 
a investit niciodată aici, până acum, dar ce 

se face acum este nu numai util, ci și spec-
taculos!” Am spart gheața și am ajuns cu 
șantierul la capătul județului, unde tăiem 
din munte și lărgim drumul la 5 metri, acolo 

unde e necesar, îndiguim valea, să protejăm 
casele vechi de lemn ale oamenilor (monu-
mente în sine!) și punem asfalt acolo unde 
nu a existat niciodată!” 
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Mulțumesc domnișoarei Adela Popescu pentru sprijinul acordat în realizarea acestei pagini -  
Carmen Elena APOSTOL 

LIPOVA
Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN Arad

„Eroii nu mor niciodată!“
Florin Fabius PERA - Primar al orașului Lipova

Începând cu anul școlar 2023-2024, ele-
vii claselor primare din orașul Lipova 

beneficiază de cinci noi clase, moderne, dota-
te cu tot ce este necesar și de o clădire total 
reabilitată, care va găzdui o parte dintre elevii 
claselor 0 – IV.  

În cuvântul său, domnul primar Florin 
Fabius Pera, prezent la deschiderea festivă 

După 79 de ani, deviza „Bătăliei 
de la Păuliş”, din 14 septembrie 

1944, una dintre cele mai crâncene lupte 
din cel de-al Doilea Război Mondial pur-
tate de trupele române după întoarcerea 
armelor contra naziştilor, a fost reamintită 
odată cu comemorarea acestor lupte prin 
manifestări religioase, militare și depuneri  
de coroane la Radna - Lipova și Păuliș.  

Ceremonia de recunoștință față de jertfa eroilor, a fost organizată 
de către Asociaţia Naţională a Veteranilor de Război – Secţiunea 
„Detaşamentului Păuliş ”, în sprijinul căreia au venit, ca de fiecare 
dată, următoarele instituţii locale şi judeţene: Instituţia Prefectului  
Arad, Primăria și Consiliul Local al oraşului Lipova, Primăria Comu- 
nei Păuliş, Arhiepiscopia Aradului, cadre militare de la nivelul  
județului Arad, precum şi Direc-
ţia pentru Cultură şi Patrimoniu 
Naţional a Judeţului Arad.  

La Cimitirul Eroilor de la 
Radna, acolo unde s-a dat star-
tul ceremoniilor dedicate acestui 
eveniment, s-a oficiat o slujbă 
de parastas şi de pomenire a 
eroilor, precum şi o acţiune de 
depunere de coroane din partea 
instituţiilor locale și județene 
prezente la această desfăşurare. 
Slujba religioasă a fost oficiată 
de mai mulţi preoţi, avându-l în frunte pe Înaltpreasfințitul Părinte 
Timotei Seviciu, Arhiepiscopul Aradului. Ceremonia de comemorare 
a continuat la Biserica Ortodoxă din Păuliș și la Monumentul Eroilor 
de la Păuliș.  

„Eroii nu mor niciodată și de acest lucru ne convinge fiecare an 
care trece și în care ne dăm seama că eroismul, sacrificiul și curajul 
strămoșilor noștri nu vor putea fi vreodată îndeajuns răsplătite sau ega-
late, tot ceea ce putem noi să facem este să ducem mai departe această 

moștentire neprețuită, motiv pen- 
tru care zile precum cea de azi și 
alte zile marcante din parcursul 
unui an sunt și vor rămâne mo-
mente și sărbători de reper, care  
ne reunesc pe toți cei care dorim 
să aducem un omagiu și să ne ex- 
primăm respectul și deplina recu- 
noștință în față faptelor eroice a 
celor care sunt eroii neamului ro- 
mânesc.  Sunt fapte eroice care vor  
dăinui peste generații și care vor  
rămâne pentru totdeauna dovadă 

vie a istoriei tumultoase și a curajului care a caracterizat poporul ro-
mân, astfel încât urmașii lor, peste ani și ani, să se bucure de libertăți și 
de tot ceea ce ne bucurăm și noi în ziua de azi”, a ținut să evidențieze în  
cuvântul său primarul orașului Lipova, domnul Florin Flavius Pera.  

Noua clădire a Școlii cu clasele I-IV de la Radna a fost inaugurată în prima zi de școală, 
odată cu festivitățile de deschidere a anului școlar 2023-2024

a noului an școlar și la 
inaugurarea noii școli a 
spus:  „Cu mare bucurie și 
onoare am participat șiîn 
acest an, împreună cu vi-
ceprimarul Ioan Lăpădat și 
Adrian Antoche, adminis- 
trator public, la festivitatea 
care a marcat începerea anu- 
lui școlar 2023-2024, fiind 
alături de elevii Liceului 
„Atanasie Marienescu” din 
orașul nostru. Mă bucur să 
văd că o parte importantă 
din acest proiect a fost 
finalizată, urmând ca în 
scurt timp să se finalizeze 
și cealaltă parte a proiectu-
lui, adică reabilitarea Școlii 
Generale cu clasele V-VIII 
de la Radna, situată vis-a-
vis de Școala cu clasele pri-
mare.    

Mulțumesc tuturor ce-

lor care ne-au bucurat astăzi 
cu prezența, mulțumesc și 
tuturor cadrelor didactice 
pentru implicare, sprijin și 
organizarea ireproșabilă, 
mulțumesc totodată repre-
zentanților și cadrelor di-
dactice de la Liceul „Sever 
Bocu” din Lipova unde, deși  
nu am avut posibilitatea fi-
zic să fim prezenți, le sun-
tem alături, în egală măsură, 
pentru orice este nevoie în 
organizarea și desfășurarea 
în bune condiții a activității 
educaționale pe parcursul  
acestui nou an școlar și, de- 
sigur, le mulțumesc părin-
ților și nu în ultimul rând 
copiilor, care, indiferent de  
vârstă, reprezintă centrul 
universului nostru, al tu-
turor și viitorul acestei țări”, 
a conchis edilul orașului.  
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REMETEA MARE
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Ilie GOLUBOV - Primar al comunei Remetea Mare

Pagină realizată de Ana-Maria LAZĂR

Transparență administrativă
u Hotărârea nr. 36 privind aprobarea rectificării a III-a de buget local pe anul 

2023; u Hotărârea nr. 37  privind aprobarea acordării de ajutor de deces doamnei 
Cuciureanu Larisa Florentina; u Hotărârea nr. 38  privind aprobarea de delegare 
prin concesiune a Serviciului de Sortare a deșeurilor municipale; u Hotărârea 
nr. 39  privind aprobarea neasumării responsabilității organizării și derulării pro-
cedurilor de atribuire contractelor/acordurilo-cadru pentru achiziția produselor și 
contractelor/acordurilor-cadru de prestare a serviciilor pentru derularea măsurilor 
educative, aferente Programului pentru școli a României în perioada 2023-2029 
pentru unitățile de învățământ din comuna Remetea Mare; u Hotărârea nr. 40  
privind aprobarea acordării de ajutor de deces doamnei Târziu Luminița Ileana.

„Vă felicit copii minunați ai comunei noastre!“

Elevii Școlii Gimnaziale Remetea Mare au participat la Fes-
tivalul de poezie în grai bănățean „Radu Georgescu, Lică 

Lăzărescu și Gelu Câmpeanu”, care a avut loc în satul Sintești, 
comuna Margina. 

Cu  emoție au urcat pe scenă și au recitat poezii în grai 
bănățean: Cuzic Timeea-Grâdinița - PP Remetea Mare, Natalia 
Ioana Niculăică-clasa a IV-a, Natalia Maria Mierlut - clasa a IV-a,  
Maria Aura Trif - clasa a IV-a, Aiana Daria Dejeu - clasa a IV-a, 
Andra Maria Tuță - clasa a IV-a, David Cazacu - clasa a VI-a, Sara 
Estera Citirigă - clasa a IV-a și Alexandra Maria Dura - clasa a IV-a.  
Toți copiii de la Școala Gimnazială Remetea Mare, participanți 
la acest festival, s-au prezentat impecabil! Au reprezentat cu 
drag atât școala, cât și comuna. Felicitări acestor copii minunați, 
înzestrați cu talent: Premiul Special - Tuță Andra Maria și Trif Ma-
ria Aura; Premiul II - Cuzic Timeea; Premiul III - Dejeu Aiana 
Daria; Mențiune - Citirigă Sara Estera.

Mulțumiri doamnei director Laioș Ramona, domnului primar 
Ilie Golubov și domnului viceprimar Cosmin Chira pentru impli-
care și ajutorul oferit pentru reușita acestei activități!  Mulțumiri 
domnului profesor Alin Militaru, care a fost tot timpul alături de 
copii și i-a susținut. Mulțumiri pentru primirea călduroasă domnu-
lui Dan Liuț și tuturor celor care au contribuit la organizarea și bu-
nul mers al acestui festival! Mulțumiri domnului Sandu Ursadan 
că a avut răbdare, înțelegere și a avut grijă să ajungă cu bine și 
în siguranță copiii, atât la festival cât și înapoi acasă! Mulțumiri 
părinților pentru că au fost alături de copii tot timpul ! Mulțumiri 
părinților Marinela Dejeu, Ramona Tuță, Cătălin Tuță, Gabriel 
Cuzic și Doina Simianțu, care au fost mereu alături de copii. 

Despre prezența elevilor din comuna sa la acest festival, edilul 
comunei a conchis: „Prezența elevilor comunei noastre la această 
sărbătoare a poeziei în dulcele nostru grai bănățean dovedește încă 
o dată că avem o pleiadă de tineri valoroși, care fac cinste părinților 
care îi cresc, școlii care îi educă și comunei în care trăiesc. Vă  
felicit copii minunați ai comunei noastre!”

Vorbe cu tâlc
Despre liniște

l Prieten este cel cu care poți rămâne în liniște. - 
Camillo Sbarbaro

l Liniște înainte de naștere, liniște după moarte, 
viața este zgomotul dintre cele două liniști adânci. -  
Isabel Allende

l Liniștea profundă a lucrurilor situate pe 
înălțimi se compune din murmurul vântului, raze- 
le soarelui și frumusețea peisajului. - Victor Hugo

l Caracteristica vinovaților este neliniștea. - Seneca
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DENTA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

„La acest festival, toate echipele au avut de câștigat!“

Pagină coordonată de prof. Luminița EFTENIE

 Bună ziua, domnule primar! Ne 
bucurăm că putem lua parte la prima 
ediție a acestui festival în Denta.

Bună ziua, dragi reprezentanți ai 
„Revistei Banatul”! Bine ați venit în Denta! Vă rog să transmiteți 
salutările mele domnului Vasile Todi! Este o mare bucurie faptul că 
acordați atâta atenție proiectelor noastre și vă invit să veniți în Denta 
și la viitoarele noastre activități.

Mulțumim pentru invitație. O vom onora cu siguranță.  Reve-
nind la acest proiect, cum v-a venit ideea festivalului de față?

Vreau să vă spun că „Festivalul Ceaunului” este un proiect  dorit 
de mult timp de comunitatea noastră și  stând de vorbă 
cu oamenii din Denta, m-am gândit să demarez proce-
durile pentru a-l organiza.

Cu ce scop ați organizat acest concurs culinar?
„Festivalul Ceaunului” a avut drept scop social-

izarea și cultivarea bunei dispoziții în rândul oamenilor 
din zona noastră. Mi-a plăcut mult faptul că, printre 
invitați, am avut și oameni din străinătate, cu care am 
legat prietenii strânse.

Câte echipe au participat?
Au participat 28 de echipe din comuna noastră 

Baș așia-n sat la mine
Adz îi câta sărbătoarie!
Bucătari șie-s vădzuț binie
Să întriec, cu a lor mâncarie!

S-or astrâns dân pusta noastră
Vânătuori, ciobani, văcari...
Ș-acu șăd în fața voastră
Deghizați... în bucătari!

Dă prân sace îndăpărtace,
Cu rățăce strămoșășci,
Or venit cu-a lor bucace,
Dă să mânși... până pocnieșci!

În socacu al dă la școală,
Pră supt corturi suspendace

Petru TAPANOV - Primar al comunei Denta

Ne aflăm din nou la Denta azi, 23 septembrie 2023, pentru a participa la cel mai nou proiect al Primăriei 
și Consiliului Local Denta, reprezentate de domnul primar Petru Tapanov, este vorba de „Festivalul 

Ceaunului” 2023.

CS Denta creează campioni

Sportivii Daria Amelia Dobrovolski (14 ani) 
și Ionuț Pavel (16 ani) de la CS Denta au 

câștigat, sub coordonarea domnului antrenor Dan 
Pantiș, Cupa Mondială de Kickboxing WAKO, 
în Italia. Aceștia au fost susținuți, în pregătirea 
lor și de către Primăria și Consiliul Local Denta, 
prin domnul primar Petru Tapanov. La concurs au 
mai participat 26 de țări și peste 2000 de sportivi, 
tânăra din Denta reușind să o învingă în finală pe 
campioana europeană în exercițiu, reprezentantă 
a Danemarciei, iar adolescentul Ionuț Pavel, să 
iasă învingător la categoria Young Junior-67 de 
kilograme full contact. Astfel, Daria și Ionuț au 
devenit campioni naționali la full contact. Totuși, 
călătoria lor de abia începe, având în vedere că cei 
doi se pregătesc pentru Cupa Aleph, Cupa Cam-
pionilor, organizată în decembrie la București și 
marele examen mondial din Budapesta. 

Gramatica actuală

Noul docționar Or-
tografic, Ortoepic 

și Morfologic (DOOM3) 
recomandă:

- scrierea cu literă mică 
a noilor pronume de politețe 
din seria: domnia-sa, în con-
trast cu locuțiunile pronomi-
nale din seria: Domnia Sa;

- scrierea cu literă mare 
la toate componentele unor 
substantive proprii compuse: 
Război Mondial (Primul/Al 
Doilea ~);

- scrierea legată a unor 
compuse considerate sudate: 
binevenit (oportun; agreat), 
întrucâtva adv.

și localitățile învecinate, inclusiv o echipă din Serbia, cu toții dând 
dovadă de competitivitate și implicare totală. 

Ce fel de preparate ați avut?
Participanții și-au arătat talentul culinar în prepararea ciorbe-

lor, a gulașului, a sarmalelor, a tocănițelor, a papricașului, toate fi-
ind apreciate de un juriu format din specialiști, care a dovedit profe-
sionalism de înaltă clasă. Le mulțumesc mult pe această cale tuturor 
membrilor juriului.

Cine a câștigat?
La acest festival, toate echipele au avut de câștigat! În primul 

rând, toți participanții au gustat preparate delicioase, apoi au putut 
petrece timp împreună, iar distracția a fost pe cin-
ste. Tocmai de aceea ne dorim să repetăm experiența 
aceasta, a ceaunului și la anul, când vom avea, cu 
siguranță, și mai mulți participanți, având în vedere că 
am lansat invitația încă de acum.

Felicitări, domnule primar, pentru succesul 
acestui festival.

Mulțumesc în numele tuturor colegilor mei, fără 
de care nu aș fi reușit să organizez un festival de 
această amploare, vă mulțumesc și vouă, celor de la 
„Revista Banatul” pentru prezență. 

Ceaunu’ dă la Gencea
   Gencianu Cristean Ovidiu Liszkai

Clococeșce câce-o oală
Șî cădzanili ‘nșârace...

Sarmie mulce, fiel dă fiel,
Tocăniță, păpricaș...
La proțap... batal, prșiel
Șî guiaș dă tăuraș!

Mudzâcă da bănățeană,
Invitaț dă prân Sârbia...
Șî mâncaria-i dă pomană,
Numa să îț unji bărbia!

Șî la anu, când o fi...
Să viniț la noi la Gencea,
Î-ț mânca... păn-aț pocni,
Că la noi i tuot... da fiecea!
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VOITEG
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină realizată de Ciprian Octavian APOSTOL

Neculae-Ioan POP - Primar al comunei Voiteg

„Așa cum îngerii respectă rânduielile, așa și tinerii trebuie să-i respecte pe bătrâni!“

Știam, când am pornit spre comuna Voiteg, comună de fală a Țării Banatului, că pentru primarul ei, 
domnul Niculae Ioan Pop, cetățenii ajunși la vârsta senectuții reprezintă o adevărată comoară. O sursă 

inepuizabilă de spiritualitate, de experiență, de înțelepciune. Știe dânsul bine vorba bătrânească: „mai multe 
pielicele sunt de cârlani tineri în grindă, decât de oi bătrâne.” Iată de ce am primit cu bucurie invitația domniei 
sale de a fi prezent și la această nouă ediție, a II-a, dedicată „Balului Seniorilor”. O întâlnire în care l-am văzut 
pe domnul Niculae-Ioan Pop bucurându-se în mijlocul acestor oameni, oameni care își poartă cu demnitate anii, 
oameni cu o viață ca o rugăciune trăită. Nu era, desigur, momentul unui dialog amplu, dar am ținut să consem-
nez câteva impresii ale primarului Pop, lăsând spațiu celor cărora dânsul le-a organizat acest eveniment și care, 
cred eu, se vor bucura regăsindu-se într-o pagină de jurnal.  

Domnule primar, ce doriți să transmiteți, dincolo de această 
frumoasă organizare, participanților la acest eveniment?  

Domnule Apostol, în primul rând, cu această ocazie doresc să 
exprim tot respectul meu pentru cei care ne-au crescut, ne-au edu-
cat și au muncit pentru a fi ceea ce suntem azi. Și, precum vedeți,  
ne bucurăm că și de această dată seniorii comunei Voiteg și a sa- 
tului Folea ne-au onorat cu prezența în număr atât de mare, iar  
când spun asta vă asigur că numărul celor prezenți depășește cifra 
de 200.  

Cum ați reușit să asigurați o asemenea prezență?  
În primul rând, datorită personalului primăriei noastre, care s-a 

implicat cu tot sufletul în realizarea acestei festivități și, desigur, a 
Consiliului Local al comunei noastre, cărora și pe această cale le 
adresez sincere mulțumiri.  

Domnule primar, nutriți, precum se vede, un real respect pen-
tru oamenii vârstnici.  

Domnule Apostol, nu e destul să respecți vârsta oamenilor, tre-
buie să-i și iubești. Nu-i așa?  

Așa ar trebuie să fie, domnule primar!  
Iar dacă îmi îngăduiți un sfat pentru tineri, le-aș spune de aici, 

din mijlocul acestei întruniri, că așa cum îngerii respectă rânduielile, 
așa și tinerii trebuie să-i respecte pe bătrâni. 
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eu propun federalizarea româniei!

  ronica de familie l-a transformat pe Petru Dumitriu – cum 
spune Radu Cosașu – în cel mai celebru scriitor român. Într-
un „Harun – al – Rașid, cu trufii de Cezar al literaturii”, 

care, prin forța lui epică și, mai ales, prin cultura lui filosofică 
și literară, își domina rivalii, adică pe Marin Preda și pe Eugen 
Barbu. Așa cum reiese și din jurnalele lui Preda și Barbu, ei au 
rămas până la capăt obsedați de emulul lor, cu atât mai mult cu cât 
„Cronică de familia” a apărut foarte rapid și în străinătate, adică 
în Franța și Germania, la edituri prestigioase, Editions du Seuil, 
respectiv S. Fischer Verlag. La locuința sa din Franța, la Metz, 
în 1995, deși Petru Dumitriu nu era o natură foarte confesivă, a 
acceptat un dialog cu regretatul George Pruteanu, dialog din care 
publicăm acest fragment.  (R.F.)  

– Domnule Petru Dumitriu, am auzit o teză a dumneavoastră 
privind federalizarea României, teză care v-a atras şi o anume 
răceală din partea unei importante redacţii literare bucureştene. În 
ce constă această idee?

– E simplu. Eu propun să se facă un parlament la Iaşi, unul 
la Cluj, unul la Craiova, unul la Timişoara şi unul al Munteniei 
la Bucureşti sau Tîrgovişte, plus cel naţional la Bucureşti. Ăsta e 
sistemul american, sistemul elveţian, sistemul german. Şi eu văd că 
America e ţara conducătoare a omenirii azi! 

– Adică să facem landuri...?
– Sau cantoane, ca-n Elveţia. Dar de ce „landuri”? 

„Ţări”: Ţara Ardealului, Ţara Moldovei... 
– Riscante opinii. 
– De ce riscante? Ce, o să se rupă-n bucăţi? Ce, sunt 

tîmpiţi? 
– E genul de idee care provoacă scandal în România.
– Ştiu, îmi pare rău, eu sunt un om îndrăzneţ în 

gîndire. 
– Dar răspundeţi-mi la cîteva obiecţii. Unu: asta nu 

va pulveriza viaţa politică?
– Nu, dar ce, în Germania e pulverizată?
– Şi n-ar amplifica enorm birocratismul politic şi 

aparatul parasitar, al atîtor noi instituţii?
– Da, şi ce? Nu e mare lucru. Elveţia e mică, e cît 

Banatul.
– Noi avem acum cîteva sute de parlamentari, dar cîţi sunt cu 

adevărat oameni cu gîndire politică?! Şi dacă vom avea mii...?! 
– Gospodari există, nu trebuie să fie genii politice. De ce Elveţia 

e cea mai fericită ţară din Europa? 
– Că n-are „istorie”... Să revenim la „landurile” mioritice. 

Cum le delimitaţi? 
– Istoria le-a delimitat. 
– Dumneavoastră aţi enumerat cinci. Dar de ce să nu aibă parla-

ment şi Ţara Bîrsei, şi Ţara Oaşului, şi Maramureşul şi Bucovina...? 
– Locul Bucovinei e în Moldova. Ea a fost ruptă de austrieci, dar 

ţine de Moldova. 
– Să sperăm că asta o va consola că rămîne fără parlament. 

Dar Maramureşul? 
– În Ardeal. 
– Şi Basarabia? 
– În Moldova. Şi nici nu-i spune Basarabia, asta e o invenţie a  

ruşilor. 
– Cum invenţie, neamul Basarabilor noştri e invenţie? 
– Numele corect e Moldova. Basarabia i-au spus ruşii, ca s-o 

diferenţieze. 
– Ba tocmai, că ruşii-i spun Moldova, ca să persiste confuzie. 

Dar să trecem. Altă obiecţie: care ar fi folosul acestei puzderii de 
parlamente? 

– N-ar fi o puzderie, doar 5 sau 6: Ţara Românească, Oltenia, 
Banatul, Ardealul, Moldova. 

– Şi Dobrogea? 
– Face parte din Ţara Românească, de la Mircea cel Bătrîn. 
– Şi folosul? 
– O activare, o intensificare a gospodăririi ţării. Construcţii, 

şosele, amenajări în oraşe: spitale, creşe etc. De ce de la Bucureşti? 
De la Bucureşti, doar ce-i priveşte pe toţi cei 23 de milioane, cum e 
Washingtonul pentru cei 250 de milioane de americani... 

– Şi cum se vor numi aceste... „ţări”: provincii, principate? 
– De ce nu? 
– Păi „nu”, fiindcă n-au principe. 
– Principele e preşedintele acelui principat. 
– Sună cam... Dar nu ne-am întoarce cu 150 de ani înapoi? Nu 

ne-am bătut atîta pentru unire? Italia, de-o altă pildă, nu s-a bătut şi 
ea secole-n şir pentru unificare? 

– Şi uite că vrea să se rupă.
– Ceea ce nu-nseamnă că e bine. 
– Sigur că nu e bine, fiindcă ar trebui să fie federală. Provinciile 

nu trebuie unificate cu tăvălugul. 
– Nici nu e cazul la noi. Provinciile româneşti nu sunt unificate 

cu tăvălugul. 
– Perfect, de acord, ele sunt în armonie.
– Şi atunci, de ce să le dezunim? 
– Dar nu e dezunire! E organizare! E structurare! Ce, S.U.A., 

nu-s un stat unitar? Sau Germania? 
– Vin din istorii atît de diferite de-a noastră! 
– Istoria noastră ne pune federalismul în palmă! Principatele 

Unite – asta suntem noi în fond. Ce, vouă, românilor, vă place 
uniformitatea, omogenizarea? 

– Ei, nu trebuie să vă simţiţi singur contra 
„noastră”... 

– Eu vreau diversitatea României, structurarea ei. 
Vreau ca prefectul să nu capete ordin de la Bucureşti. 

– Asta vrea şi prefectul şi populaţia. 
– Păi, despre asta e vorba. Nu-i lasă iniţiativa! 

Totul vine de la centru. Centrul nu ştie ce-mi 
trebuie mie aici, la Urlaţi. Supracontrolul centralizat 
paralizează. Francezii de-aia sunt în coada nemţilor, că 
nu sunt federalişti! Şi-şi bat joc de elveţieni, ha! Or, 

dă-mi voie, cine-şi bate joc de elveţieni e un tîmpit, elveţienii sunt 
fruntea Europei, cei mai chibzuiţi. E bine? Şi cei mai bogaţi. Toate 
ţările Europei ar trebui să-i imite. Şi românii, în primul rînd. 

– Și noţiunea de stat unitar, ce conţinut ar mai avea? 
– Acelaşi ca pentru Germania federală, S.U.A. şi Elveţia. Şi ce 

bine le merge! Ce podoabe de ţări! Aşa vreau şi România. 
– Dar uitaţi-vă la Uniunea Sovietică, ce tare era conglomeratul 

acela, forţat cum era! 
– Era o monstruozitate şi acum e acelaşi lucru. Ruşii sunt un 

popor ciudat. 
– Uitaţi-vă la Iugoslavia. 
– Era mai bună federaţia iugoslavă. E o crimă că au distrus-o. 
– Şi atunci, noi acum să punem „graniţe” interioare? 
– Ce „graniţe”?! Cîtă graniţă e acum între Dolj şi Gorj, atît! Crezi 

că între cantonul Berna şi cantonul Zürich e graniţă? Iar ungurii din 
România să aibă administraţia lor în judeţele unde-s majoritari. 

– Dar nu ca nişte „Vaticanuri”, state-n stat, nu? 
– Nu, judeţe, nu mai mult, cu ambele limbi obligatorii oficial. 
– Cum vi se pare dorinţa unor maghiari din România de a avea 

universităţi în limba maghiară? 
– Inadmisibilă. Eşti român, trebuie să ştii limba ţării. Maică-

mea era unguroaică, şi încă ce unguroaică, dar mi-a spus: Taică-tu 
e român, eşti român. Şi nu ştiu nici 20 de cuvinte ungureşti. Nu ştiu 
dacă în S.U.A. există universităţi în spaniolă... 

– Sau în chineză... Bun, am înţeles. Să închid cu o mică întrebare: 
dumneavoastră unde locuiţi de fapt, în Germania sau în Franţa? 

– În amîndouă. 
– Dar „acasa“ dumneavoastră, în care din ele e? 
– În niciuna. „Acasa“ mea e în Baziaş. Sau la Bucureşti. Deşi nu 

mai ştiu ce e acolo. Şi ce aud... 

C


